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لزوم توجه به حمل ریلی برای کاهش قیمت تمام شده
ام��روزه موض��وع حمل ونقل یک��ی از چالش های مهم 
صنعت فولاد کشور به شمار می رود که بخش قابل توجهی 
از هزینه ه��ای تولی��د محص��ولات ف��ولادی را ب��ه خود 
اختصاص داده است. استفاده از حمل ونقل ریلی می تواند 
با کاهش هزینه های عملیاتی، سودآوری و توان صادراتی 
شرکت های فولادی را افزایش دهد. با این وجود، به دلایل 
مختلف ازجمله یارانه بالای سوخت در کشور و عدم توسعه 
زیرس��اخت های ریلی، توجه زیادی به این مقوله نش��ده 
است. شرکت فولاد خوزستان  به عنوان یکی از بزرگ ترین 
واحدهای تولید فولاد کش��ور، با بهره گیری از افزون بر 80 
کیلومتر خط ریلی و به کارگیری زیرس��اخت های مناسب 
ب��رای تخلیه و بارگی��ری مکانیزه ریل��ی، از ظرفیت های 
خوبی در زمینه حمل ونق��ل ریلی مواد اولیه و محصولات 
برخوردار اس��ت.آمارها نشان می دهند، 30 کشور برتر در 
زمینه خطوط ریلی، بیش از 84 درصد خطوط ریلی جهان 
را در اختیار دارند و 52 درصد از این خطوط، تنها متعلق به 
6 کشور است. در این میان، ایران با داشتن حدود 15هزار 
کیلومت��ر خط ریلی، یک درصد از خطوط ریلی جهان را به 
خود اختصاص داده و جایگاه بیس��ت ویکم جهان را در این 
زمینه کسب کرده است. در بخش لجستیک و زنجیره های 
تامی��ن در حوزه ترانزیت و جابه جای��ی کالا و صادرات نیز 
ای��ران در رتبه64 جهان ق��رار دارد. در حال حاضر، حجم 
جابه جایی بار در کش��ور حدود 500 میلیون تن اس��ت که 
12درصد آن با اس��تفاده ازسیس��تم ریلی انجام می شود و 
براس��اس برنامه ششم این مقدار باید به 30 درصد افزایش 
یاب��د. یک��ی از دلایل پایین بودن آمار حمل ریلی نس��بت 
به ج��اده ای در کش��ور، دوری مراکز عرضه ب��ار معادن و 
ش��رکت های تولید محصولات نهای��ی و نیمه نهایی فولاد 
از ش��بکه راه آهن است. از دلایل دیگر این مسئله، می  توان 
به گلوگاه بودن برخی از نقاط ریلی کش��ور در نواحی شرق 
و جنوب اشاره کرد. به عنوان  مثال، به دلیل دوخطه نبودن 
میس��ر ریلی لرستان، کمتر از 50 درصد مواد اولیه شرکت 

فولاد خوزستان با ریل حمل می شود.
حمل ونقل ریلی، کلید توسعه پایدار �

در راس��تای تحقق اهداف برنامه 1404، توسعه صنعت 
فولاد کش��ور و رس��یدن به تولید 55 میلیون تن ش��مش 
فولاد، براساس برآوردها به 89 میلیون تن سنگ آهن، 50 
میلیون تن آهن اسفنجی و 80 میلیون تن گندله نیاز دارد؛ 
ازاین رو جابه جایی مواد اولیه و انتقال کنس��انتره و گندله 
به واحدهای فولادس��ازی و قیمت تمام ش��ده آن ها، یکی 
از اصلی ترین چالش های بخش حمل ونقل در س��ال های 
آینده خواهد بود. در این شرایط، لازم است با برنامه  ریزی، 
تحول اساسی در زیرس��اخت های حمل ونقل ریلی ایجاد 
ش��ود تا علاوه بر جابه جایی این حجم از مواد، هزینه های 
حمل ونقل نیز کاهش یابد. توس��عه زیرساخت های ریلی 
ب��ا کاهش هزینه ه��ای حمل ونقل، ق��درت رقابت پذیری 
و ت��وان صادرات��ی محصولات ف��ولادی را افزایش خواهد 
داد. در مقایس��ه هزینه حم��ل ریلی و ج��اده ای در ایران 
می ت��وان گفت درحال حاض��ر برای مس��یرهای کمتر از 

500 کیلومت��ر، حمل ونق��ل ریلی از ج��اده ای به صرفه تر 
بوده و برای مس��یرهای کمتر از 150 کیلومتر تاحدودی 
هزینه  های تمام ش��ده حمل ونقل ریلی کمتر از 50 درصد 
هزینه های حمل ونقل جاده ای اس��ت. البته در مسیرهای 
بیش از 1000 کیلومت��ر، هزینه های حمل ونقل جاده ای 
و ریلی برابر اس��ت. در حال حاضر ب��رای حمل ونقل مواد 
اولیه در صنعت فولاد ب��ا توجه به نگاه اقتصادی مدیران و 
همچنین یارانه بالای س��وخت به حمل جاده ای و تفاوت 
ناچیز هزینه ها بین حمل جاده ای و ریلی در مس��افت های 
طولانی، ش��رکت های فولادس��ازی با توجه به مشکلات 
گلوگاه ه��ای مه��م در برخی از نقاط کش��ور و عدم اتصال 
برخی از معادن س��نگ آهن )معادن جدید( به شبکه ریلی 
از ه��ر دو روش حمل ریلی و ج��اده ای در تامین مواد اولیه 
اس��تفاده می کنند. براس��اس اهداف برنامه ششم توسعه، 
دول��ت و مجلس باید ب��رای افزایش خط��وط حمل ونقل 
ریلی مابه التفاوت صرفه جویی سیس��تم ریلی در سوخت 
)مصرف س��وخت در جاده 7 برابر مصرف ریلی اس��ت( را 
ب��ه احداث خطوط ریلی جدید و دوخطه کردن گلوگاه ها، 
اتصال بندرهای صادراتی و اتصال معادن جدید به ش��بکه 
ریلی اختصاص دهند که این امر قطعا سبب افزایش حجم 
مراودات تجاری کش��ور خواهد شد. براساس برآوردها در 
صورت آزادس��ازی نرخ سوخت، کرایه های حمل جاده ای 
ت��ا 250 درص��د ب��ه ازای هر ت��ن افزایش خواه��د یافت، 
درحالی که قیم��ت هر تن کیلومتر حم��ل ریلی حداکثر 
60 درص��د افزایش می یابد. این اخت��لاف در افزایش نرخ 
حمل هر تن بار پس از آزادس��ازی قیمت سوخت، به طور 
قطع توجیه پذیری سرمایه گذاری در بخش ریلی کشور را 
دوچن��دان می کند. ضمن اینک��ه، حمل ونقل ریلی علاوه 
برکاهش هزینه ه��ای حمل ونقل باعث کاهش تصادفات  ، 
ایمن��ی بیش��تر، کاهش مص��رف ان��رژی، آلودگی کمتر، 
محیط زیست بهتر و عدم نیاز به سرمایه گذاری در احداث 

راه های جدید خواهد شد.
 افزایش قیمت تمام شده با آزادسازی قیمت  �

حامل های انرژی
با توجه به نقش مهم حمل ونقل در صنایع مادر و بزرگ، 
اصلی تری��ن نکته، رعای��ت جانمایی واحد ه��ای زنجیره 
تولید فولاد با معادن س��نگ آهن، بندرها، ش��بکه راه  آهن 
و نزدیکی به منابع آبی اس��ت. دول��ت باید در برنامه ریزی 
برای ایجاد و توس��عه طرح های تولیدی خود، نزدیکی این 
طرح ها به معادن ، بندرها و خطوط ریلی را به منظور کاهش 

هزینه های حمل ونقل در نظر بگیرد.
درحال حاض��ر، هزینه های حمل ونق��ل در تولید فولاد 
بی��ش از پیش بینی ها ب��وده و 11 ت��ا 12 درصد از قیمت 
تمام ش��ده فولاد به هزینه های حمل و نقل اختصاص دارد، 
درحالی که این مقدار در کشورهای با زیرساخت حمل ونقل 
مناسب، 7درصد است. در ایران برخی شرکت های فولادی 
و معدنی با کاهش قیمت  محصولات صادراتی در بازارهای 
جهان، به دلیل هزینه زیاد حمل ونقل توان رقابتی خود را از 
دست می دهند. با این حال برخی شرکت های فولادی هم 

ک��ه از مزایای حمل  ونقل ریلی و نزدیک بودن به بندرهای 
صادرات��ی برخوردارند، در ش��رایط کاهش جهانی قیمت 
فولاد همچنان جزو بهترین صادرکنندگان کشور به شمار 
می رون��د. درحال حاضر، مش��کل حمل ونق��ل در زنجیره 
فولاد فقط مربوط به جابه جایی مواد اولیه مثل سنگ  آهن، 
کنسانتره یا گندله نیست، بلکه اغلب شرکت های فولادی 
به دلیل عدم اتصال به ش��بکه ریل��ی مجبورند محصولات 
نیمه نهای��ی و نهایی خود را به طور عمده به وس��یله جاده 
حم��ل کنند که ای��ن مس��ئله از عدم جانمایی درس��ت 
واحدهای تولیدی در گذش��ته حکایت دارد. گفتنی است 
در صورت آزادس��ازی نرخ گازوئیل هزینه    های حمل ونقل 
در قیمت تمام ش��ده این ش��رکت ها افزایش چشمگیری 

خواهد داشت.
ظرفی�ت  بالای حمل ونقل ریلی در ش�رکت  �

فولاد خوزستان
ش��رکت فولاد خوزستان از زیرس��اخت مناسب تخلیه 
و بارگی��ری مکانیزه ریلی بهره ب��رده و دارای 70 کیلومتر 
خط ریلی در داخل ش��رکت، 14 کیلومت��ر خط ریلی در 
اس��کله اختصاصی و زمین صادراتی در بندر امام و 8 دیزل 
مانوری اس��ت. در س��ال 1397 با حمایت مدیریت ارشد 
س��ازمان، طرح تغییر مسیر خطوط ریلی بیلت صادراتی با 
کمک کارکنان متخصص ش��رکت به صورت دوخطه اجرا 
شد. با اجرای این طرح و بالا بردن بهره وری و کاهش زمان 
مانوره��ا در بارگیری ریلی محصول، رک��ورد روزانه 203 
واگن بارگیری و حمل 13037 تن ش��مش با روش ریلی 
ثبت ش��د. در س��ال 98 با توجه به تاکید مدیریت ارشد بر 
افزایش حمل ریلی س��نگ آهن و برای رفع گلوگاه  مانوری 
س��کوی جدید تخلیه واگن )دس��تی( خط جدید به طول 
یک کیلومتر و با ظرفیت دپوی 50 واگن لبه بلند در منطقه 
احداث ش��د و زمان واگذاری مواد به سکوی جدید تخلیه 
از 2 س��اعت به نیم ساعت کاهش پیدا کرد. در حال حاضر، 
در شرکت فولاد خوزستان، سیستم حمل ونقل ریلی با دو 
تیپلر )واگن برگردان( و یک سکوی تخلیه با ظرفیت تخلیه 
5میلیون تن، فعال اس��ت. خوشبختانه باوجود زیرساخت 
ریلی مناس��ب در داخل ش��رکت، توان بارگیری و ارسال 
کامل محصول تولیدش��ده با ظرفی��ت 8/3میلیون تن با 
اس��تفاده از واگن وجود دارد. حمل ونقل ریلی محصولات 
ش��رکت ف��ولاد خوزس��تان در س��ال های 96 و 97 بیش 
از 2/4میلی��ون ت��ن بوده و در س��ال 98 کل محموله های 
صادراتی و بخش��ی از فروش داخلی این شرکت با استفاده 

از ریل ارسال شده است.



ترکیه دروازه صادرات 
محصولات دانش بنیان 

ایرانی است 
مع��اون علمی و فن��اوری رئیس جمهوری با 
بیان اینکه ترکیه دروازه صادرات ش��رکت های 
ایرانی اس��ت، بر لزوم تقویت همکاری ایران و 
ترکیه در حوزه ش��رکت های دانش بنیان و بر 
ضرورت رونق زیس��ت بوم ن��وآوری با همکاری 
دو کش��ور تأکید کرد.  به گزارش ایسنا، سورنا 
س��تاری در همایش شرکت های دانش بنیان و 
فناور ترکیه و ایران در استانبول با بیان اینکه 
ایران به کمک شرکت های دانش بنیان توانسته 
اس��ت تحول تازه ای در اقتصاد خود رقم بزند، 
اف��زود: تحریم ه��ای امریکا می توانس��ت یک 
کش��ور را نابود کند، اما ای��ران روی پای خود 
ایس��تاد.  وی با اشاره به جهش علمی ایران در 
حوزه های گوناگون فناوری، عنوان کرد: ایران 
آماده توس��عه زیر س��اخت ها و همکاری جدی 
برای انتق��ال فناوری ها در قالب ش��رکت های 

دانش بنیان به ترکیه است. 
 مع��اون علم��ی و فن��اوری رئیس جمهوری 
گفت: ترکیه دروازه صادرات شرکت های ایران 
است. تعامل میان رئیسان جمهوری دو کشور 
در یک سال نشان دهنده سطح بالای سیاسی 
اس��ت، اما روابط حوزه اقتصادی باید به سطح 
مطلوب برس��د و تا دس��تیابی به هدف حجم 

تجاری ۳۰ میلیارد دلاری فاصله دارد. 
س��تاری در این نشس��ت که میزبان حدود 
۸۰ ش��رکت ایرانی و ۲۰۰ ش��رکت ترکیه ای 
ب��ود، افزود: تحریم ها علیه ایران باعث ش��د تا 
تولید فناوری ه��ای بومی افزای��ش پیدا کند. 
حدود ۲۰۰ شرکت ایرانی برای حضور در این 
همای��ش اعلام آمادگی کردند، اما به دلایلی ما 
فقط با ۸۰ ش��رکت حضور پی��دا کردیم.  وی 
با تاکید ب��ر لزوم تقویت رواب��ط اقتصادی دو 
کشور، گفت: ما دارای روابط سیاسی فوق العاده 
هستیم. باید س��طح روابط اقتصادی ما نیز به 

سطح سیاسی برسد. 
معاون علمی و فن��اوری رئیس جمهوری در 
این برنامه که توسط مرکز تعاملات بین المللی 
علم و فناوری معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری ایران برگزار می ش��ود، با اش��اره به 
اینک��ه دولت ها موظف به ایج��اد پل ارتباطی 
بین بخش های گوناگون دو کش��ور هس��تند، 
تصریح کرد: طرف ترکیه و ایران به طور کامل 
از حمایت م��ا در این زمینه برخوردار خواهند 

بود. 

»فملی« در آستانه ثبت 
فروش ۲۰ هزار میلیارد 

تومانی در سال
اردش��یر س��عدمحمدی مدیرعامل شرکت 
مل��ی صنایع م��س ایران گفت: ش��رکت ملی 
صنای��ع مس ایران در دی ماه موفق به فروش 
۲۷۲۲ میلیارد تومانی ش��د ک��ه با این میزان 
فروش از ابتدای امس��ال تاکنون فروش بیش 
از ۱۸ هزار میلیارد تومانی را به ثبت رس��انده 

است.
به گزارش مس پرس، به گفته سعدمحمدی 
ثبت این میزان فروش در شرایطی که از یک 
سو ش��اهد ش��دت یافتن تحریم ها و از سوی 
دیگر ش��اهد کاهش ۴۰۰ دلاری نرخ جهانی 
مس نسبت به مدت مشابه سال گذشته بودیم 
کار دش��واری بود که با یک برنامه ریزی قوی 

در صنعت مس محقق شد. 
وی با اشاره به رشد ۶ برابری فروش شرکت 
م��س در دی ماه ۹۸ نس��بت به مدت مش��ابه 
سال قبل، افزود: همچنین، مقایسه فروش ۱۰ 
ماهه امس��ال شرکت مس با مدت مشابه سال 

قبل نشان دهنده رشد ۱۶۳ درصدی است. 
مدیرعامل شرکت مس با تأکید بر اینکه در 
امسال برای نخستین بار در تاریخ صنعت مس 
کشور، شاهد پیشی گرفتن فروش محصولات 
شرکت مس از میزان تولید هستیم گفت: این 
موضوع نشان دهنده این است که شرکت مس 
از نظر فروش مشکلی ندارد و مازاد نیاز داخل 
را می تواند حتی در ش��رایط سخت تحریم به 

فروش برساند.
مدیرعامل ش��رکت مل��ی صنایع مس ایران 
خاطرنشان کرد:  بنابراین باید هر چه سریع تر 
و مطابق با الگوی افزایش تقاضای جهانی تا ۴ 
سال آینده فرصت های تولیدی خود را افزایش 

دهد.

اخبار
شنبه

 12 بهمن 1398 
 6 جمادی الثانی 1441  

 اول فوریه2020
 سال دوم  شماره 308

خبر

اداره کل محیط زیس��ت خراس��ان رض��وی در اج��رای مصوب��ه 
کارگروه »ستاد تسهیل و رفع موانع تولید«، مجوز زیست محیطی 
بهره ب��رداری کارخانه گندله س��ازی مجتمع فولاد خراس��ان را در 
کوتاه ترین بازه زمانی ممکن صادر کرد.  به گزارش روزگارمعدن، 
مدیرعامل مجتمع فولاد خراس��ان با قدردانی از حمایت س��ازمان 
حفاظت محیط زیس��ت در راس��تای رفع موانع و تس��هیلگری این 

اداره در امر رونق تولید، افزود: بدون تردید ایفای تعهدات زیس��ت 
محیطی، بخش مهمی از مس��ئولیت های اجتماعی ش��رکت است 
و اهتمام فولاد خراس��ان در این راس��تا به گونه ای بوده که نه تنها 
اس��تانداردهای مدنظر در این حوزه مه��م حاکمیتی را اجرا کرده 
اس��ت، بلکه در م��واردی هم فراتر از اس��تانداردها و تعهدات خود 
اقدام کرده و نتیجه پایش ها نشان می دهد فولاد خراسان در مسئله 

محیط زیست، همواره مسئولانه رفتار کرده است.  کسری غفوری 
خاطرنشان کرد: اجرای کمربند سبز، تعامل و مسئولیت پذیری بالا 
در پایش های دوره ای و غیردوره ای، تاکید ارکان مدیریتی مجتمع 
بر کاهش مصارف انرژی، آب و نیز کاهش آلاینده ها باعث تعاملی 
سازنده و در راستای منافع عمومی میان بزرگ ترین جبهه صنعتی 
استان با اداره کل محیط زیست شده است.  وی با قدردانی از همتی، 

مدیر کل و نیز کارشناسان و مدیران سازمان حفاظت محیط زیست 
خراسان رضوی و شهرستان نیشابور و نیز سازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراسان رضوی افزود: تعهداتی را که ما در راستای الزامات 
قانونی در زمینه حفاظت محیط زیس��ت بر عهده گرفته ایم، بخشی 
از رسالت اجتماعی و از تکالیف شهروندی خود دانسته و تلاش مان 
آن است که به بهترین نحو ممکن این رسالت را ایفا و اجرا کنیم. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس هیات  عامل ایمیدور 
در حکمی علی بیگی را به عنوان عضو موظف هیات مدیره شرکت 
صنایع س��یمان دشتستان منصوب کرد.  به گزارش روزگارمعدن، 
در بخشی از حکم خداداد غریب پور خطاب به علی بیگی آمده که 
نظر به اجرای سیاست های کلی اصل۴۴ قانون اساسی و به موجب 
این حکم ش��ما به عن��وان عضو موظف هیات مدی��ر و مدیرعامل 

سیمان دشتستان به نمایندگی از شرکت سرمایه گذاری استان آذربایجان غربی منصوب 
می ش��وید تا در چارچوب سیاس��ت های س��ازمان و قوانین و مقررات مربوط انجام وظیفه 
کنی��د.  علی بیگی در نشس��ت رس��می با حض��ور معاون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت، 

سهامداران عمده و اعضای هیات مدیره در این سمت معارفه و منصوب شد. 

با تولید بیش از ۷۳ هزار و ۵۰۸ تن تختال با چرخه 
گاززدایی تحت خلأ در واحد RH ناحیه فولادس��ازی 
و ریخته گ��ری مداوم، رکورد جدیدی در دی  امس��ال 

به ثبت رسید.
 به گ��زارش روزگارمعدن از اصفه��ان، رئیس واحد 
متال��ورژی ثانویه فولاد مبارکه، ضمن اعلام این خبر، 
رکورد قبلی تولید در این واحد را به میزان ۵۵هزار و 
۲۸۳ تن و مربوط به ش��هریور امسال دانست و گفت: 
واح��د گاززدایی )RH( به دلیل قرار گرفتن در چرخه 
تولی��د فولادهای وی��ژه از اهمیت بس��زایی برخوردار 

اس��ت.   دانی��ال نظ��ری از کاهش توقف ه��ا، افزایش 
عمر نس��وز و برنامه ریزی مناسب و همچنین از تلاش 
مضاع��ف کارکن��ان ناحیه فولادس��ازی و ریخته گری 
مداوم به عنوان مهم ترین عوامل کس��ب این موفقیت 
نام ب��رد و گفت: این رکورد نس��بت به می��زان تولید 
قب��ل، ۳۳ درصد افزایش در تولید فولادهای خاص را 
نش��ان می دهد. همچنین کارکنان ناحیه فولادسازی 
و ریخته گ��ری مداوم فولاد مبارک��ه در همین ماه به 
افتخار دیگری دس��ت یافتند. رئیس گروه فنی تولید 
ناحی��ه فولادس��ازی و ریخته گری م��داوم در این  باره 

گفت: در دی س��ال ج��اری همچنین رک��ورد تولید 
ماهانه فولاد مخصوص لوله های انتقال نفت و گازترش 
گری��د API X۶۰ نیز ب��ا تولید ۴۳ ه��زار و ۷۹ تن 
نسبت به رکورد قبلی که در آبان  و به میزان ۲۱ هزار 
و ۵۳۱ تن به ثبت رس��یده بود، با ۱۰۰ درصد رش��د، 
بهبود یافت.   محمدعلی شفیعی تصریح کرد: با توجه 
به بی نیاز ش��دن کش��ور از واردات این نوع فولاد، این 
رکورد برای پروژه های نفت و گاز کش��ور و همچنین 
ذی نفع��ان فولاد مبارکه از اهمیت بس��زایی برخوردار 

است. 

مجوز زیست محیطی کارخانه گندله سازی فولاد خراسان  صادر شد

 مدیرعامل سیمان دشتستان
 منصوب شد 

 ثبت دو رکورد جدید در ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مداوم فولاد مبارکه

ورود»زرینصبا«بهذخایرکمعیارسربورویکرمان
بامشارکتهلدینگتوسعهمعادنوفلزاتوشرکتزرینانجاممیشود
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 محبوبه ناطق: 
بزرگترین مجتمع کنس��انتره و ش��مش و روی 
در کرمان احداث می ش��ود. اح��داث این مجتمع 
ب��زرگ ب��ه عه��ده ش��رکت زرین صباس��ت که با 
مشارکت ۴۰درصدی ش��رکت صبانور بزرگترین 
تولیدکنن��ده کنس��انتره و گندله در غرب کش��ور 
ب��ه نمایندگی از هلدینگ توس��عه معادن و فلزات 
و مش��ارکت ۶۰درصدی شرکت صنعتی و معدنی 
زرین ش��کل گرفته اس��ت. گفتنی است هلدینگ 
زرین بزرگترین تولیدکننده س��رب و روی کشور 
اس��ت. قرار است مجتمع کنسانتره و شمش سرب 
و روی زرین صبا در فازهای مختلف عملیاتی شود.

ورودتوس�عهمع�ادنوفلزاتبهیک�
زمینهجدیدپردرآمد

عزیزاله عصاری مدیرعامل 
س��رمایه گذاری  ش��رکت 
توس��عه معادن و فلزات در 
این نشس��ت با بیان اینکه 
اقب��ال ب��ه بازار س��رمایه و 
بورس اوراق بهادار و تمایل 
جامعه به حضور در این بازار مرهون اطلاع رس��انی 
رس��انه ها و امیدبخش��ی آنها به بازار است گفت: از 
آنجا که به سهامداران قول داده بودیم که پرتفوی 
ش��رکت سرمایه گذاری را متنوع کنیم با بررسی ها 
و مطالع��ات ف��راوان و ب��ا توجه ب��ه اینکه حرکت 
تقاضای جهان به س��مت س��رب و روی این دو فلز 
اس��تراتژیک است، تصمیم گرفتیم شرکت صبانور 
متعلق به هلدینگ توسعه معادن و فلزات را مامور 
فعال س��ازی پهنه  معدنی سرب و روی با مشارکت 

یک شرکت متخصص در این زمینه کنیم. 
وی افزود: در همین راس��تا با ش��رکت صنعتی و 
معدنی زرین وارد مذاکره ش��دیم که بیش��تر این 
مذاک��رات از طری��ق صبانور بود و قرار بر این ش��د 
که بزرگترین مجتمع کنسانتره و شمش و روی با 
نام زرین صبا با مش��ارکت هلدینگ توسعه معادن 
و فل��زات و هلدین��گ زرین در کرم��ان در فازهای 
مختلف احداث ش��ود. در واقع ما به دنبال توس��عه 
بخش اکتشاف ذخایر سرب و روی کشور از طریق 

این مشارکت هستیم.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن 
و فلزات با بیان اینکه هدف هلدینگ توسعه معادن 
و فل��زات ورود در ی��ک عرصه بس��یار پردرآمد در 
زمینه س��رب و روی اس��ت اظهار کرد: با توجه به 
اینک��ه تقاضای س��رب و روی در جه��ان از تولید 
پیش��ی گرفت��ه، به این نتیجه رس��یدیم که بحث 
اکتش��اف بس��یار مهم اس��ت؛ از آنجا که ایران ۹ 
درصد ذخایر جهان را در زمینه سرب و روی دارد 
برنامه وی��ژه ای در نظر گرفتیم تا بتوانیم از ذخایر 

عیار پایین نیز استفاده بهینه کنیم.
عص��اری در ادامه تاکی��د ک��رد: کارخانه هایی 
هستند که مواد اولیه خود را با عیار ۷تا۸ از ترکیه 
وارد می کنند. این امر به دلیل ورود نکردن به بحث 
اکتش��اف است؛ بنابراین در این راستا مذاکراتی را 
با ش��رکت زرین به دلیل تجارب بس��یار بالایی که 
در بحث پرعیارس��ازی خاک کم عیار سرب و روی 
دارد از طری��ق ش��رکت صبانور انج��ام دادیم تا با 
تش��کیل یک کنسرسیوم متشکل از .... بزرگترین 
مجتمع کنس��انتره و ش��مش و روی در کرمان را 
درپهن��ه معدنی راور و کوهبنان به وس��عت حدود 
۱۳۰۰کیلومتر مربع که در اختیار ش��رکت صبانور 

است، احداث کنیم.
استفادهازنخبههایدانشگاهی�

در ادامه این نشست، مدیرعامل شرکت صنعتی 
و معدنی زرین با بیان اینکه در کنار شرکت توسعه 
معادن و فلزات و صبانور بزرگترین مجتمع س��رب 
و روی را طراح��ی خواهیم ک��رد، گفت: با صبانور 

شرکت مشترکی تاسیس کردیم و قرار است یکی 
از بزرگترین مجتمع های س��رب و روی را در یک 

منطقه محروم ساخته می شود.
ابراهی��م جمیلی ب��ا بیان 
اینکه این ش��رکت داخلی 
بوده و صرفه اقتصادی برای 
کشور خواهد داشت، گفت: 
در کن��ار ما ی��ک تیم قوی 
و  دارد  ق��رار  دانش��گاهی 
مش��اوران خارجی نیز به خدمت گرفتیم تا ارتباط 
صنعت و دانشگاه را عملا گسترش دهیم. همچنین 
تیمی از ش��رکت های دانش بنیان که همگی عضو 
بنیاد نخبگان هس��تند به شرکت زرین صبا کمک 

خواهند کرد.
وی ب��ا اش��اره ب��ه اینکه ای��ن حرک��ت در نوع 
خود برای نخس��تین بار در کش��ور اتفاق می افتد 
اف��زود: اگ��ر این ش��رکت توس��ط تی��م خارجی 
 طراح��ی می ش��د قطع��ا میلیون ه��ا دلار ارزبری

  داشت.
جمیل��ی از حضور نیروه��ای بومی در این پروژه 
خبر داد و گفت: س��عی ش��ده تمام نیروهای مورد 
نیاز از افراد بومی انتخاب شوند مگر آنکه تخصص 
مورد نیاز را در منطقه نداشته باشند. در این راستا 
نیز دانش��جویان آن منطقه را شناسایی و بورسیه 
می کنی��م تا تخصص مورد نی��از این مجتمع را به 

دست آورند.
مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی زرین ادامه 
داد: در منطق��ه راور و کوهبنان یک مجتمع تولید 
کنس��انتره روی به ظرفی��ت ۳۰۰ هزار تن احداث 
خواهد ش��د که در ۳ فاز شامل یک واحد ۵۰هزار 

تنی، ۱۰۰هزارتنی و ۱۵۰هزارتنی خواهد بود.
وی با بیان اینکه تولید ۳۰هزارتن ش��مش روی 
نیز در ادامه تولید کنسانتره خواهیم داشت افزود: 
همزمان۵۰هزارتن ش��مش سرب در سه فاز تولید 
خواهد ش��د و تولید ۵۰هزارتن کنسانتره سرب با 
عیار بالای ۵۰ درصد نیز در نظر گرفته شده است.

مدیرعامل ش��رکت صنعت��ی و معدنی زرین از 
س��رمایه گذاری ۲۰۰۰میلی��ارد تومان��ی در این 
مجتمع خبر داد و گفت: این طرح برای ۱۰۰۰نفر 

اشتغال ایجاد خواهد کرد.
جمیل��ی عن��وان کرد: این پ��روژه باعث گردش 
ریالی در منطقه شده و به آبادانی آن کمک خواهد 
ک��رد. اگر خارجی ه��ا بخواهند ای��ن کار را انجام 
دهند هزینه س��اخت آن ۳ برابر است ضمن اینکه 
پرداخت به صورت ارزی باید باش��د. این در حالی 
است که ۹۵درصد این مجتمع امکان داخلی سازی 
دارد و فقط قطعات الکترونیکی، آزمایشگاهی و ... 
را از خ��ارج وارد می کنی��م و بقیه آن از داخل قابل 

تامین است.  
جمیلی همچنین خبر داد: ما سال آینده ۶ بهمن 
نخستین گزارش پیشرفت کار را ارائه خواهیم داد.

فقطسهماهطولکشید�
مدیرعامل ش��رکت صبانور 
نی��ز در ادامه این نشس��ت 
گف��ت: با ابلاغ اس��تراتژی 
هلدینگ ومعادن در زمینه 
تن��وع محصول، ش��رکت 
صبان��ور ک��ه بزرگتری��ن 
تامین کننده سنگ آهن غرب کشور است در سال 
۹۶ یکی از پهنه های اکتشافی در راور کرمان را در 
اختیار گرفت. محمد کلانتری افزود: در این راستا 
یک تیم متخصص در زمینه اکتشاف سیستماتیک 
و ژئوفیزیک هوایی کار خود را در این منطقه آغاز 
کرد و از ۱۲۰۰کیلومترمربع به ۲۵۰کیلومتر مربع 
رس��اند که در نهایت ب��ه ۵ محدوده و ۱۲ آنومالی 
تقس��یم و س��پس این محدوده ها ب��رای دریافت 
گواهی کش��ف ب��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
فرس��تاده ش��د. کلانتری ادامه داد: همزمان با این 
اقدام برای اخذ مجوز مجتمع سرب و روی نیز اقدام 
کردیم و برای جلب سرمایه گذار خصوصی به سراغ 
شرکت زرین رفتیم که در نوع خود بهترین بودند 
و با حمایت هلدینگ توسعه معادن و فلزات ظرف 

۳ ماه، توسعه و سرمایه گذاری کار را آغاز کردیم.
بازیابییکمعدنشدادی�

مجری طرح زرین صبا نیز 
در این نشس��ت گفت: ایده 
اصل��ی احداث این کارخانه 
دکت��ر  از  روی  و  س��رب 
در  ک��ه  اس��ت  عص��اری 
توس��عه  راس��تای 
سرمایه گذاری اکتشافی این ماموریت را به شرکت 
صبانور مح��ول کرد. احد علیخانی در ادامه افزود: 
بررسی های مختلفی در خصوص نوع ماده معدنی 
و ظرفیت مناس��ب آن در کش��ور انجام و چکیده و 
نتایج مطالعات باعث ش��د در حوزه س��رب و روی 
س��رمایه گذاری کنیم. مش��اور عال��ی مدیرعامل 
صبانور با بی��ان اینکه تولید خودروهای الکتریکی 
در جه��ان در ح��ال افزایش اس��ت تاکید کرد:۸۰ 
درصد مصرف س��رب در صنعت باتری سازی است 
و ب��ا توج��ه به افزای��ش تقاضا ب��رای خودروهای 
الکتریک��ی رش��د تقاضا در بخش س��رب بس��یار 
محتمل اس��ت. در کنار این پیش بینی ها کس��ری 
عرضه این فلزات نش��ان دهنده ظرفیت بالای آنها 
در بازارهای جهانی اس��ت. وی اشاره ای به شدادی 
ب��ودن پهنه معدن��ی راور و کوهبنان کرد و گفت: 
ه��زاران س��ال پی��ش در فلات مرک��زی کارهای 
استخراجی و فلزکاری انجام می شده و در سفرنامه 
مارکوپول��و تاج��ر ونیزی نی��ز اش��اره ای به رونق 
فل��زکاری و تولی��د توتیا)زینک اکس��اید( در این 
منطقه شده که به چین و اروپا صادر می شده است. 
وی با بیان اینکه در تاریخ ۹۶.۵.۳۰توانستیم مجوز 
اکتشاف در این منطقه را بگیریم افزود: تیم فنی و 
متخصص��ی پ��ای کار آمدند و ب��ا کمک گرفتن از 
برخی مشاوران خارجی از دانشگاه  بریتیش کلمبیا 
و برخی مطالعات خارجی و همکاری تیم متخصص 
زمین ش��ناس ش��رکت ب��ا انج��ام ۲۰۰۰کیلومتر 
پیمای��ش زمی��ن و نمونه برداری، شناس��ایی مواد 
معدن��ی ای��ن منطقه انجام ش��د. به ای��ن ترتیب 
۱۲آنومال��ی شناس��ایی و در قال��ب ۵ مح��دوده 
اکتش��افی به نام ش��رکت صبانور درخواست ثبت 
محدوده کردیم؛ در حال حاضر تمامی استعلامات 
مورد نیاز دریافت ش��ده و تنها اس��تعلام سازمان 
انرژی اتمی مانده که امیدواریم در راستای توسعه 
اکتش��افات و ایجاد اش��تغال با نگاهی مثبت به آن 
ن��گاه کنند و پروانه به نام ش��رکت صبانور منتقل 

شود. 
ب��ه گفت��ه مدیرعامل ش��رکت زرین صب��ا، این 

ش��رکت، نگاهی به توسعه اکتشافات سرب و روی 
در یزد و شمال کرمان خواهد داشت.

پنجمینتکراریکتجربه�
ش��رکت  مدیرعام��ل 
زرین مع��دن آس��یا نیز در 
ادام��ه این نشس��ت گفت: 
تاکنون ۴مجتمع س��رب و 
اح��داث  کش��ور  در  روی 
کرده ایم که با این مجتمع، 
ساخت پنجمین مجتمع سرب و روی را در دستور 
کار داریم. ش��هرام کدخدایی با قدردانی از جمیلی 
به خاطر حمایت های مالی و معنوی که در راستای 
بوم��ی کردن این صنعت داش��ت، گفت: به جرات 
می ت��وان گفت غیر از یک س��ری قطعات صنعت 
س��رب و روی، ۹۵ درصد این صنعت بومی اس��ت. 
وی ب��ا بیان اینکه، س��رب و روی صنعت ارزآوری 
است تصریح کرد: با احداث این مجتمع در توسعه 
صادرات گام بزرگی برداش��ته می شود. کدخدایی 
در ادامه تاکید کرد: اکنون ش��مش س��ربی که در 
گروه ما تولید می ش��ود مطابق با اس��تانداردهای 
جهانی اس��ت و به س��هامداران ق��ول می دهم این 

مجتمع در نوع خودش بهترین باشد.
تمرکززداییازنوعسربوروی�

ای��رج تاج الدین مدیرعامل 
و  دانش بنی��ان  ش��رکت 
ش��تاب دهنده آیرمانیز در 
این نشس��ت گفت: بیش از 
۲ میلیاردتن ذخایر روی و 
۱.۵میلیاردت��ن س��رب در 
جهان شناخته شده که سهم ایران از ذخایر سرب 
جهانی ۲.۱ درصد، روی ۱.۱ درصد و ذخایر قطعی 
۲۱۰ میلی��ون ت��ن اس��ت.  وی اف��زود: در ای��ران 
بیش��ترین تمرکز ما در انگوران ب��وده و به همین 
دلیل بیشترین صنایع مرتبط با این دو ماده معدنی 
در استان زنجان است. این در حالی است که بخش 
عم��ده زون های ما می تواند در مهدی آباد باش��د و 
نیاز به تمرکززدایی از استان زنجان داریم. وی برای 
خری��د خاک مع��ادن منطقه کرمان ب��رای تامین 
خوراک مجتمع تولید سرب و روی در آینده اعلام 

آمادگی کرد.
پاسخبهسوالاتروزگارمعدن�

ش��رکت  مدیرعام��ل  عص��اری  عزیزال��ه 
سرمایه گذاری توس��عه معادن و فلزات در حاشیه 
این نشست و در پاسخ به پرسش های روزگارمعدن  
گف��ت: هلدینگ توس��عه معادن و فل��زات دارای 
مزیتی به نام کنسرس��یوم اکتش��افی پایاست که 
۶۵ ه��زار کیلومتر مربع را در اختیار دارد و اگرچه 
هدف اصلی این کنسرس��یوم تامین س��نگ آهن 
م��ورد نیاز به عنوان ماده اولیه فولاد اس��ت اما در 
بخش های دیگر نیز فعال خواهیم بود و می توانیم 
درخواست کنیم در صورت وجود محدوده  معدنی 
س��رب و روی در ای��ن پهن��ه وس��یع، آن را به این 
ش��رکت بدهند.  وی در ادام��ه در مورد راه اندازی 
صنایع پایین دس��ت س��رب و روی نیز گفت: این 
دیگر وظیفه رسانه هاس��ت که مطالبه گر باش��ند 
و ای��ن موضوع را پیگیری کنن��د. ابراهیم جمیلی 
مدیرعامل ش��رکت صنعتی و معدنی زرین نیز در 
پاسخ به سوالات روزگارمعدن  در زمینه برنامه این 
شرکت برای راه اندازی صنایع پایین دست شمش 
سرب و روی گفت: اولویت ما تکمیل زنجیره تولید 
اس��ت و به هیچ عنوان خام فروش��ی انجام نخواهد 
شد ضمن اینکه شمش سرب و روی یک محصول 
خام نیست. وی درزمینه مدت زمان مورد نیاز برای 
راه اندازی این کنسرسیوم نیز گفت: تمام تلاش  ما 
این اس��ت که فاز نخس��ت آن را تا ۱۸ ماه آینده به 

بهره برداری برسانیم.

ابراهیم جمیلی: در کنار شرکت توسعه معادن و فلزات و 
صبانور بزرگترین مجتمع سرب و روی را طراحی خواهیم 

کرد با صبانور شرکت مشترکی تاسیس کردیم و قرار 
است یکی از بزرگترین مجتمع های سرب و روی را در 

یک منطقه محروم احداث کنیم
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اخبار

در حاش��یه برگزاری نخستین روز از نمایشگاه سیمکس ۲۰۲۰ ،3 تفاهمنامه 
همکاری به امضا رسید.

 نخس��تین  تفاهمنامه میان شرکت فولاد تنبور و شرکت گهر روش سیرجان 
به امضا رس��ید. بر اس��اس این تفاهمنامه ش��رکت گهر روش سیرجان متعهد 

 می ش��ود تا با همکاری ش��رکت فولاد تنبور اقدام به تولید ش��یرآلات صنعتی 
کند.  دومین تفاهمنامه نیز به امضای شرکت فناوران صنعت بردسیر و شرکت 
گهر روش سیرجان رسید بر اساس آن این دو شرکت با همکاری یکدیگر نسبت 

به ساخت انواع قطعات لاستیکی بلوری اقدام می کنند. 

س��ومین تفاهمنامه همکاری نیز میان ش��رکت گهر روش سیرجان و شرکت 
ولگان صنعت سپاهان به امضا رسید و بر اساس آن شرکت گهر روش سیرجان 
ب��ا همکاری ش��رکت ولکان صنعت س��پاهان اقدام به س��اخت ان��واع قطعات 

آسیاب های گلوله ای با سرعت بالا می کند.

مهدی حس��ینی، مش��اور وزیر صنعت، 
مع��دن و تجارت با اش��اره به ل��زوم توجه 
به بخ��ش خصوصی و سیاس��ت وزارتخانه 
در ای��ن مهم گف��ت: متاس��فانه ما بخش 
خصوص��ی را جدی نمی گیریم، درحالی که 
می تواند خیلی از مشکلات بخش دولتی را 

حل کند.  حس��ینی درباره اهمیت توجه به مدیران 
جوان کش��ور و جذب نخبگان گفت: باید این مهم را 

در کشور جدی بگیریم. 
متاس��فانه ما به س��ن پیری مدیریت رسیده ایم و 
انگیزه جوانان را کش��ته ایم. مدی��ران قدیمی باید به 
عنوان مش��اور در کن��ار مدیران ج��وان بمانند.  وی 

با اش��اره ب��ه اهمیت جذب نی��روی بومی 
در کش��ور اظهار کرد: قرار است وزارتخانه 
حدود ۵۰۰ نخبه را جذب کند و از تمامی 
تحصیلکردگان اس��تقبال می کنیم، چراکه 
اعتقاد بر این است که این مهم به دانشگاه 

خاصی ربط  ندارد. 
 مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره اهمیت 
اطلاع رس��انی نیز گفت: در این حوزه بس��یار ضعیف 
عمل می کنیم، مدیران روابط عمومی چش��م، گوش 

و دست مجموعه ها هستند.
 اگ��ر بودجه کافی در اختی��ار آنها قرار نگیرد، باور 

دارم که آن مجموعه به جایی نمی رسد.

 محمدعل��ی دهقان، معاون اس��تاندار کرمان نیز 
در این همایش با اش��اره به شهرس��تان سیرجان به 
عنوان ش��هر بزرگ صنعتی گفت: امیدواریم بتوانیم 
در جهت خودکفایی کشور گام های مثبتی برداریم. 
اگر خودمان را باور داشته باشیم، ساخت تجهیزات و 
موادی که تا دیروز فکر می کردیم در توان مهندسان 

نیس��ت به بهترین شکل عملی می ش��ود. به طور مثال در دو 
س��ال گذشته بسیاری از دانشگاه های کشور موادی ساخته اند 
ک��ه نش��ان دهنده توانمندی آنها اس��ت.  دهقان با اش��اره به 
سیاس��ت های استان برای رش��د معدن و صنعت گفت: وقتی 
در هر ش��هری صنعت رش��د می کند باید به رشد آن شهر هم 
توجه کرد، این مهم در مورد استان کرمان هم صدق می کند.  
بنابراین نیاز است شرکت های مختلف تولیدی، همراه گل گهر 
زنجیره کار را تکمیل کنند. از شرکت های معدنی می خواهیم 
ت��ا جایی ک��ه می توانند م��راودات تج��اری و نقدینگی را در 
اس��تان متمرکز کنند.   معاون اس��تاندار کرمان با اش��اره به 

توانمندی های سیرجان و اهمیت برگزاری نمایشگاه 
گفت: در این اس��تان 3۵۰ میلیون تن مواد معدنی 
اس��تخراج، حمل و فرآوری می شود.  در نتیجه این 
پروژه عظیم به همت متخصصان بس��تگی دارد و با 
برگزاری نمایشگاه می توان آن را به نمایش گذاشت. 
او تاکی��د ک��رد: در ای��ن نمایش��گاه توانمندی های 
مختل��ف به رقابت گذاش��ته ش��ده و علاقه من��دان می توانند 
نیازهای خود را برطرف کنند.  در این روند تمامی ش��رکت ها 
به رقابت و تلاش در جهت توسعه و بهسازی قطعات و خدمات 
کمک می کنند. دهقان با اشاره به مزایای شرکت در نمایشگاه 
اظهار کرد: برخلاف این نگاه که نمایشگاه باعث اتلاف هزینه و 
وقت می شود باور داریم نمایشگاه موجب رشد صنعت و معدن 
می ش��ود.  امیدواریم نمایشگاه های تخصصی در استان کرمان 
بیش از این فعال ش��ود و شرکت های بزرگ از جمله گل گهر 
در برگزاری نمایشگاه استان و تصمیم گیری ها سهیم شوند تا 

بتوانیم رقابت را در بخش صنعتی استان فعال کنیم.

محمدمهدی زاه��دی، نماینده کرمان 
در مجلس شورای اسلامی نیز با اشاره به 
اینکه زیرساخت های لازم را برای توسعه 
فولاد در کشور داریم، گفت: خوشبختانه 
تمامی زنجیره تولید را در کش��ور داریم، 
کمتر جایی است که این زنجیره را داشته 

باشد.
 او ادامه داد: انرژی در کش��ور ما ارزان اس��ت و 
مالیات کمتری در مقایس��ه با دیگر کش��ورها باید 
پرداخت ش��ود، در نتیجه فرصتی ایجاده ش��ده تا 

بتوانیم جایگاه مناسبی در کشور داشته باشیم. 
 زاهدی با اش��اره به اهمیت توجه به اقتصاد سبز 
گفت: متاس��فانه این واژه هنوز وارد ادبیات صنعت 
ما نشده، هرچند ممکن است از این صحبت کنیم 
ک��ه کارخانه ه��ا نبای��د آلایندگی ایج��اد کنند اما 

فرهنگ آن هنوز جا نیفتاده است.

او تاکی��د ک��رد: صنع��ت، اقتص��اد و 
محیط زیس��ت مواردی است که در کنار 

هم قرار می گیرند و باید به آن بها داد. 
نماین��ده کرم��ان در مجلس ش��ورای 
اس��لامی با اش��اره به موض��وع فناوری و 
دان��ش و لزوم تکیه بر توان داخلی گفت: 
در زنجیره تولید ه��ر کجا دانش را وارد کرده ایم و 
به توانمندی های خود ایمان داشته ایم، توانسته ایم  

گام های اساسی برداریم.
 زاه��دی در پایان صحبت های خ��ود با انتقاد از 
درصد بالای خودتحریمی در داخل گفت: عوارض و 
گمرک و... از مواردی هستند که دست تولیدکننده 
را می بندن��د. بنابرای��ن از وزی��ر صنع��ت، معدن و 
تجارت درخواس��ت دارم اقدام��ات لازم برای پایان 
خودتحریم��ی علی��ه صنایع کش��ور را انجام دهد. 
بگذاریم صنایع با فراغ بال در خدمت جامعه باشند.

س��یدمحمد مهدی ه��ادوی، رئیس مرکز 
س��اخت داخ��ل، ماشین س��ازی و تجهیزات 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت با اش��اره به 
اهمی��ت رون��ق تولید اظهار ک��رد: حمایت از 
صنایع، برقراری نظم و ایجاد انگیزه در جهت 
کش��ش بازار دو رویکرد مه��م در رونق تولید 

است.
ه��ادوی ب��ا اش��اره ب��ه قان��ون حمایت از 
ک��رد:  اظه��ار  مجل��س  در  ایران��ی  کالای 
خ��وب  را  کش��ور  توانمندی ه��ای  بای��د 
بشناس��یم، متاس��فانه یک��ی از مش��کلات ما 
ش��ناخت نداش��تن از  توانمندی ه��ا اس��ت. 

نمی دانن��د  ه��م  تولید کنن��دگان 
دقیق��ا  نیازمندی هایش��ان   ک��ه 

چیست. 
او با بیان اینکه نمایش��گاه نقشی 
فراتر از یک س��امانه دارد، گفت: با 
توانمندی  نمایشگاه عملا  برگزاری 

و نیازه��ای موج��ود را نش��ان می دهی��م و 
ش��اهد ی��ک فرآیند چه��ره به چه��ره میان 
تولید کنندگان و متقاضیان هس��تیم.  رئیس 
مرکز ساخت داخل، ماشین سازی و تجهیزات 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، با بیان اینکه 
برای حل مش��کل معدن باید اندیش��ه محور 

بازدیدکننده ها  اظهار کرد:  باش��یم، 
و  محص��ول  بهب��ود  ب��ه  معم��ولا 
تولیدات مان کمک می کنند.  در این 
بین نقش دانشجو و دانشگاه کلیدی 
است که مسائل معدن را دیده و حل 
کنند.  هادوی با تاکید بر اینکه توان 
فنی و مهندس��ی تحصیلکرده ها باید ش��کوفا 
ش��ود، ادامه داد: امیدواریم امسال دانشجوها 
را بیش��تر در می��ان بازدیدکننده ه��ا ببینیم.  
همچنین غرفه هایی از دانش��گاه داشته باشیم 
تا بتوانیم ارتباط مستقیمی را میان دانشگاه و 

صنعت برقرار کنیم.

عل��ی عباس��لو، مدیرعامل ش��رکت 
جه��ان ف��ولاد درب��اره امتی��ازات ویژه 
شهرس��تان س��یرجان اظهار کرد: همه 
باور داریم بالاترین س��رمایه هر استان 
نیروی انس��انی منطقه است، در همین 
رابطه س��یرجان و در کل استان کرمان 
خوش��بختانه س��رمایه نیروی انس��انی 
بالایی دارد.  عباسلو ادامه داد: سیرجان 
ب��ه دلی��ل موقعیت خاص خ��ود یعنی 
حضور شرکت های گل گهر و ملی مس 
ای��ران در زمینه صنعت م��س و فولاد 
ظرفی��ت بس��یار بالا و نی��روی صنعتی 
باتجرب��ه ای دارد.   مدیرعامل ش��رکت 
جهان فولاد تاکی��د کرد: این دو معدن 
که ج��زو بزرگ ترین ه��ا در خاورمیانه 
هس��تند توانس��ته اند زنجی��ره تولی��د 

را از اس��تخراج ت��ا تولی��د 
تامین کنن��د. از ماده خام 
گرفت��ه تا محص��ول نهایی 
 هم��ه در یک نقط��ه تولید

 می ش��وند. بنابرای��ن ه��ر 
می توانن��د  ش��رکت  دو 

ب��رای  دانش��گاه  ب��ا  خوب��ی  ارتب��اط 
 تقوی��ت نی��روی انس��انی خود داش��ته

 باش��ند.   عباس��لو با اش��اره به اینکه 
زیرس��اخت ها در کش��ور فراهم است، 
گفت: هیچ گونه مانعی برای توسعه در 
صنعت و صنایع پایین دس��تی در کشور 

وجود ندارد. 
برنامه ریزی ها در س��یرجان  بنابراین 
 ۱۲ تولی��د  ب��رای  بای��د  کرم��ان  و 
میلی��ون تن فولاد باش��د. او با اش��اره 

باوجود  گف��ت:  تحریم ه��ا  ب��ه 
تحریم ه��ا م��ا توانمند ش��دیم، 
ب��ه طور مث��ال ش��رکت جهان 
فولاد ظرف ۸ س��ال توانس��ت 
چندین کارخانه بس��ازد و هیچ 
ک��دام از کارشناس��ان خارجی 
م��ا کم��ک  ب��ه  تعهده��ا   باوج��ود 
 نیامدن��د.  وی با اش��اره ب��ه توانمندی 
س��اخت  در  ف��ولاد  جه��ان  ش��رکت 
قطعات و ماش��ین آلات گفت: به عنوان 
ی��ک پایلوت س��اخت قطع��ات داخلی 
را در نظ��ر گرفته ای��م، در بخش تولید 
آهن اس��فنجی، بریکت س��ازی و.. ورود 
کرده ای��م. بنابرای��ن برای نخس��تین بار 
توانس��تیم به توانمن��دی داخلی تکیه 

کنیم و به سمت خارجی ها نرویم.

محمد محیاپور، مدیرعامل ش��رکت توس��عه 
آه��ن و ف��ولاد گل گه��ر در دومین نمایش��گاه 
بین الملل��ی مع��دن، صنایع معدن��ی و زنجیره 
فولاد )س��یمکس ۲۰۲۰( با اشاره به ظرفیت ها 
و ویژگی های شهرس��تان س��یرجان اظهار کرد: 
س��یرجان از خاص ترین شهرس��تان های کشور 
اس��ت و به خاطر ظرفیت های گسترده صنعتی، 
معدن��ی و تجاری مش��هور اس��ت.   محیاپور با 
اش��اره به توانمندی های این اس��تان ادامه داد: 
منطقه گل گه��ر با بی��ش از ۱.۵میلیارد ذخایر 
معدن��ی و بیش از ۲۰ میلیون تن کنس��انتره و 
گندله )هرکدام به صورت جداگانه(، بزرگ ترین 
تولید کنن��ده آهن اس��فجی و بزرگ ترین کوره 

تولید شمش را به خود اختصاص داده است.
 او تاکید کرد: در آینده ای نزدیک با راه اندازی 
خ��ط جدید تولید، زنجیره فولاد تکمیل خواهد 

ش��د.  وی با اشاره به اقدامات خاصی 
که در س��یرجان صورت گرفته، ادامه 
داد: س��الانه بی��ش از ۵۰میلیون تن 
ماده معدنی برداشت و بیش از 3۵۰ 
میل��ون تن م��اده معدنی اس��تخراج 
می ش��ود.  مدیرعامل شرکت توسعه 

آهن و فولاد گل گهر ادامه داد: برای مهندس��ی 
معکوس و بومی سازی که دو محور این نمایشگاه 
است، به جسارت و حمایت خاصی نیاز داشتیم 
که گل گهر آن را برعهده گرفته اس��ت. قطعات 
ساخت داخل در حوزه صنعت و معدن از جمله 
اقدامات بزرگ این مجموعه اس��ت.  محیاپور با 
بیان اینکه در ش��رایط تحریم به دنبال اقدامات 
توس��عه ای برای کشور هس��تیم و با بیان اینکه 
بومی س��ازی ی��ک روند اس��ت، گفت: ش��رکت 
گل گهر با بازیابی باطله ها توانسته یک کارخانه 

کنس��انتره احداث کن��د. این کارخانه 
ب��ا ظرفیت یک میلی��ون تن در کمتر 
از یک س��ال ساخته ش��ده است. این 
کارخانه قبل از س��ال جدید راه اندازی 

می شود و به ظرفیت می رسد. 
او ب��ا تاکی��د ب��ر اینکه س��یرجان 
ظرفی��ت بالایی در حوزه بومی س��ازی دارد، به 
توانمندی های ش��رکت گل گهر اش��اره و گفت: 
رویکرد مجموعه گل گهر و مدیرعامل آن توجه 
به فناوری، نوآوری و رشد بومی سازی در کشور 
بوده و اقدامات توس��عه ای مناس��بی را در این 
زمینه انجام داده است. به طور مثال در کارخانه 
گندله س��ازی یکی از نیروهای ش��رکت گل گهر 
قس��مت عمده نرم افزار مورد نیاز را بومی سازی 
کرده که از نمونه مشابه خارجی به مراتب بهتر 

است.

انعقاد 3 تفاهمنامه در نمایشگاه سیمکس

بخش خصوصی را جدی بگیریم

نمایشگاهی برای رشد صنعت و معدن کرمان

اهمیت پرهیز از خودتحریمی

حل مشکل معدن باید اندیشه محور باشد

هیچ مانعی برای رشد معادن نداریم

راه اندازی کارخانه کنسانتره تا پایان سال

راه اندازی کارخانه کنسانتره گل گهر تا پایان سال
در آیین گشایش نمایشگاه سیمکس در سیرجان مطرح شد

 آغاز تولید
  آزمایشی طلا در واحد 
استحصال شمش خوی 

مدیرعام��ل ش��رکت ش��هرک های صنعت��ی 
آذربایجان غربی گفت: واحد اس��تحصال ش��مش 
طلای خوی با ظرفیت س��الانه 3۰۰ کیلوگرم طلا 
و 3۰۰ کیلوگ��رم نقره به مرحله تولید آزمایش��ی 

رسید و به زودی افتتاح می شود.
به گزارش ایرنا علی عبدلی اظهار کرد: با افتتاح 
رسمی این واحد تولیدی، صنعت پایین دستی طلا 
و نقره در ش��مال آذربایجان غربی رونق می گیرد؛ 
ضمن اینکه این واحد جزو کارخانه هایی است که 
شمش طلا را بدون نیاز به »سیانور« تولید می کند.

وی در ادام��ه اع��لام کرد: همه مراحل س��اخت 
خ��ط تولید کارخانه اس��تحصال ش��مش طلا در 
ناحیه صنعتی »ایواوغلی« خوی انجام شده  و برای 
بهره ب��رداری از این واح��د تولیدی ۱۰۴میلیارد و 

۱۸۱میلیون ریال سرمایه گذاری شده است.
عبدل��ی اظهار کرد: این واحد تولیدی در زمینی 
به مس��احت ۱۲ ه��زار و ۹۰۴ مترمربع راه اندازی 
ش��ده و با بهره ب��رداری از آن برای ۸۱ نفر فرصت 

اشتغال  ایجاد شده است.
لازم به یادآوری است که استان آذربایجان غربی 
از لح��اظ تنوع و غن��ای مواد معدنی، رتبه س��وم 
کشوری را به خود اختصاص داده و ۵۲ نوع از ۶۸ 
ماده معدنی کش��ور در این استان شناسایی شده 
ک��ه ۲۰ ن��وع آن در مرحله اکتش��اف و 3۱ نوع در 

مرحله بهره برداری است.
نقره، سنگ آهن، مس، پلی متال ها و به ویژه طلا 
از ب��ا ارزش ترین ذخایر معدنی آذربایجان غربی به 
ش��مار می رود تا جایی که معدن طلای زرشوران 
تکاب در جنوب استان به عنوان بزرگ ترین معدن 
ط��لای خاورمیانه فرصت��ی را ایجاد کرده اس��ت 
ت��ا حلقه های اول تولید این محص��ول گرانبها در 

جنوب استان شکل گیرد.
بر اساس اعلام کارشناسان ۲ پهنه معدنی مستعد 
به مساحت 7 هزار و ۲۰۰ کیلومترمربع در شمال 
و جنوب آذربایجان غربی وجود دارد؛ محدوده های 
این پهنه ها بر اساس ساختار زمین شناسی و امکان 
وج��ود کانی زایی از نوع فلزی و غیرفلزی ش��امل 
س��نگ آهن، کرومیت، م��س، منگنز و طلا تعیین 
شده و تاکنون کانی زایی کرومیت، مس و آهن در 

این محدوده ها تشخیص داده شده است.
همچنی��ن محمدمهدی ش��هریاری اس��تاندار 
آذربایجان غربی در جلس��ه ش��ورای معادن استان 
ب��ا بی��ان اینکه ظرفیت های معدن��ی منطقه برای 
س��رمایه گذاری ب��ه درس��تی احصا و مش��خص 
نش��ده، گفت: برای ورود بخ��ش خصوصی جهت 
س��رمایه گذاری در بخ��ش مع��ادن بای��د اطلس 
مع��ادن ک��ه دربرگیرنده ظرفیت ه��ا و مزیت های 

سرمایه گذاری است، تهیه شود.

ذخیره قطعی معادن 
زنجان 610 میلیون تن 

س��ال گذش��ته ۵میلیون و 3۰۰هزار تن ماده 
معدنی در اس��تان زنجان استخراج شده است. به 
گزارش خبرگزاری صدا و س��یما، سرپرست امور 
معادن س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
زنجان گفت: ذخی��ره قطعی معادن زنجان ۶۱۰ 
میلیون تن اس��ت. مهدی حمیدی با بیان اینکه 
استان زنجان دارای ظرفیت های معدنی بسیاری 
اس��ت، افزود: هم اکنون در استان 3۸۸ معدن با 
3۵ نوع تنوع معدنی وجود دارد که ذخیره قطعی 
این معادن ۶۱۰ میلیون تن اس��ت. وی در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: سال گذشته ۵ میلیون و 3۰۰ 
هزار تن ماده معدنی در اس��تان اس��تخراج شده 
است. سرپرس��ت امور معادن س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان زنجان با تأکید بر حضور 
سرمایه گذاران واقعی در بخش معدن اضافه کرد: 
حضور سرمایه گذاران واقعی در این بخش موجب 
می شود برنامه ریزی مناسبی برای استخراج مواد 
معدنی صورت گیرد و اصلاح ش��یوه اکتش��اف و 
استخراج آسیب کمتری به محیط زیست و منابع 
طبیعی وارد می کند. حمیدی با اش��اره به نقش 
اس��تفاده از ماش��ین آلات ب��ه روز در معدنکاری 
س��بز افزود: در این راس��تا وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای به روزرس��انی ماشین آلات بخش 
معدن، واردات ماش��ین آلات مع��دن را با تعرفه 
صفر در نظ��ر گرفته اس��ت. وی در ادامه افزود: 
برخورداری اس��تان زنجان از 3۰نوع ماده معدنی 
این اس��تان را جزو ۱۰اس��تان نخست کشور در 
برخ��ورداری از ذخایر متن��وع معدنی بدل کرده 

است.
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 منیر حضوری: 
دومی�ن نمایش�گاه و همایش بین المللی مع�دن، صنایع معدنی و 
زنجیره تامین فولاد )س�یمکس2020( صبح شنبه هفته گذشته در 
سالن همایش های دانشکده استاد باستانی پاریزی پردیس دانشگاه 

آزاد اسلامی سیرجان افتتاح شد.

ب�ه گ�زارش روزگار مع�دن، دوره نخس�ت این نمایش�گاه س�ال 
گذش�ته در کرم�ان برگ�زار ش�د ام�ا این بار س�یمکس ب�ا حضور 
مس�ئولان و ش�رکت های معتبر در س�یرجان با مس�احتی بیشتر 
برگ�زار ش�د. منطق�ه گل گهر ب�ا تولید بی�ش از ۵0 درصد س�نگ 
آه�ن کش�ور در س�یرجان ق�رار دارد و این ش�هر به عن�وان یک 

شهرس�تان معدن�ی و ف�ولادی، میزب�ان تکمی�ل زنجی�ره تامین 
 ف�ولاد از س�نگ آهن تا محص�ول نهای�ی یعنی ش�مش و میلگرد 

است. 
نمایش�گاه س�یمکس 2020 به مدت 3 روز از ۵ تا ۷ بهمن برگزار 

شد.
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یادداشت

خبر

تولید در مسیر 
پر پیچ و خم بروکراسی

نظام اداری در کش��ور ما یک نظام قدیمی و کهنه 
به شمار می رود. برخی قوانین در حوزه تولید، ممکن 
اس��ت مربوط به دهه های گذش��ته باشند؛ از این رو 
سبب می شود روال کارهای به  طور روان انجام نشود. 
در کل نظام اداری ما به قدری فرسوده است که اگر 
کس��ی بخواهد وارد فضای کس��ب وکار شود، در گام 
نخس��ت با موانع دیوان س��الاری پیچیده ای روبه رو 
می ش��ود که ممکن است س��رمایه گذار را در مرحله 
مج��وز گرفتن ف��رار بدهیم و اگر نیز با سرس��ختانه 
از مراح��ل بروکراس��ی عب��ور کند، به کن��دی وارد 
مرحله عملیاتی خواهد ش��د.  قوانین بس��یاری برای 
راه ان��دازی ی��ک واحد تولیدی وج��ود دارد و همین 
موضوع س��بب می شود نتوانیم در فضای کسب و کار 
به رش��د قابل توجهی برس��یم. براس��اس آمار بانک 
جهانی ایران به لحاظ س��هولت کسب وکار بین ۱۹۰ 
کشور جهان در رتبه ۱۲۷ قرار گرفته است و با توجه 
ب��ه ظرفیت هایی که در ایران وج��ود دارد، این رتبه 
بس��یار ناامیدکننده اس��ت، در حالی که کشور مانند 
گرجس��تان توانس��ته، خود را از نظر سهولت فضای 
کس��ب وکار در رده های ۱۰ کش��ور جهان قرار دهد.  
نکت��ه دیگر آن اس��ت که در این فضای کس��ب وکار 
قوانی��ن متعددی وجود دارد و هی��چ گاه برای وضع 
قوانین دس��ت اندرکاران به س��راغ بخش خصوصی 
نرفته ان��د. در حال��ی قانون رفع موان��ع تولید تاکید 
دارد ک��ه برای وض��ع قوانینی که بخش خصوصی از 
آن تاثی��ر می پذیرند، باید این بخش دخالت داش��ته 
باش��د، اما پرس��ش این اس��ت که برای وضع قوانین 
بخ��ش خصوصی چه دخالتی دارد یا چه اندازه مورد 
مش��ورت واقع می ش��ود، در حالی ک��ه عمده بخش 
تولید در کش��ور روش دوش بخش خصوصی اس��ت 
و زمان��ی که یک قانون اعلام می ش��ود از آن بی خبر 
اس��ت و تنها به آن ابلاغ می شود. از همین رو زمانی 
که یک س��رمایه گذار خارجی وارد ایران می شود به 
حدی درگیر مجوزها و بروکراس��ی می شود که تمام 
انگیزه آن را می گیریم و حتی آنها را فراری می دهیم.  
البته چندی پیش یک هیات مقررات زدایی به منظور 
پایش نظام دیوان س��الاری و فضای و کسب وکار در 
کش��ور ش��کل گرفت، چراکه به ط��ور میانگین برای 
ایجاد یک کس��ب وکار در کشور۵۰ مجوز و استعلام 
نیاز اس��ت، اما زمانی که تولیدکنن��ده به این اندازه 
درگی��ر بروکراس��ی ش��ود، بدیهی اس��ت که فضای 
کس��ب وکار ما رتبه چش��مگیری نداش��ته باشد، در 
حالی که براس��اس ۴۴ قانون اساسی بر این موضوع 
تاکید دارد که تس��هیل و تسریع سرمایه گذاری باید 
اتفاق بیفتد که با این نظام اداری نه ش��اهد تس��هیل 
س��رمایه گذاری هستیم و نه تسریع آن. از همین رو 
تولیدکنن��دگان از هفت خ��وان عبور کرده اند و حال 

باید از هفتاد خوان عبور کنند. 

نورد گرم۲ فولاد مبارکه 
مانع از ارزبری می شود

نایب رئیس کمیس��یون صنای��ع و معادن مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: عملیاتی ش��دن طرح نورد 
گ��رم ۲ ف��ولاد مبارکه علاوه بر کاهش خ��روج ارز از 
کش��ور و ایجاد اش��تغال، به توسعه مرحله های دیگر 
نی��ز کمک خواهد ک��رد. به گ��زارش روابط عمومی 
ایمی��درو، فریدون احمدی افزود: ب��ا توجه به اینکه 
ورق در تولید لوازم خانگی و خودرو کاربرد دارد و این 
دو صنعت، جزو صنایع اصلی کشور است؛ بنابراین در 
زمینه فلزات باید به س��مت خودکفایی حرکت کنیم 
و طرح نورد گرم ۲ فولاد مبارکه در جهت تحقق این 
هدف اس��ت. وی درباره مزیت ه��ای طرح نورد گرم 
۲ فولاد مبارکه گفت: پیش بینی می ش��ود در آینده 
از صادرکنندگان محصولات این طرح باش��یم. ضمن 
اینکه اجرایی ش��دن آن، علاوه بر ایجاد ش��غل های 
مس��تقیم موجب ایجاد ش��غل های غیرمستقیم نیز 
خواهد ش��د.  نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس ش��ورای اس��لامی با بیان اینک��ه در صنعت 
فلزات، چشم انداز قابل توجهی خواهیم داشت، اظهار 
ک��رد: در فرآیند تولید، برخی ضوابط، سیاس��ت ها و 

بروکراسی ها باید اصلاح شود.

احد خوشرو
فعال حوزه صنایع معدنی 

س�ارا اصغری: تامین مواد اولیه در شرایط 
س��خت تحریم ها که به نوع��ی جنگ اقتصادی 
به ش��مار م��ی  رود، ب��رای تولیدکنن��دگان به 
ی��ک مش��کلی اساس��ی تبدیل ش��ده اس��ت.  
از همی��ن رو، بیش��تر تولیدکنن��دگان ب��رای 
تامی��ن خوراک خود چش��م ب��ه حمایت های 
آن  اقتص��ادی  سیاس��ت های  و   دول��ت 

دارند.
 البت��ه برخ��ی تولیدکنن��دگان معتقدند که 
دول��ت در زمین��ه برخ��ی واردات م��واد اولیه 
دچار س��ختگیری بیش از حد ب��وده و همین 
موضوع مس��یر را برای آنها ناهموار کرده است، 
در حالی که با اتخاذ سیاس��ت های درس��ت  تر 
می تواند مس��یر واردات مواد اولیه که براساس 
 آن می توان ارزش افزوده ایجاد کرد را هموارتر 

کند. 
افزایش�هزینه�های�بالاسری���

محمدعلی دیبایی، مدیر 
فروش و بازاریابی شرکت 
فن��اوری  گس��ترش 
خوارزم��ی درب��اره تهیه 
مواد اولیه این شرکت در 
گفت وگو با روزگار معدن 
اظهارکرد: برخی از م��واد اولیه در داخل تهیه 
می ش��وند و برخی دیگر که امکان تولید آن در 
داخل نیس��ت، از خارج وارد می کنیم. البته در 
چند مورد با واحده��ای تولیدکننده همکاری 
مشترک ایجاد کرده ایم تا به کیفیت مورد نظر 

برسیم. 
دیبایی با اش��اره به افزای��ش قیمت ها عنوان 
کرد: قیمت ها در دو س��ال گذش��ته با افزایش 
بهای نرخ ارز چندبرابر شده است.  برخی مواد 
اولیه ما فلزاتی مانند نیکل هس��تند که از یک 
س��و نرخ جهانی آنها افزایش یافته  و از س��وی 
دیگر، متاثر از قیمت های داخلی گران شده اند. 
وی در ادامه توضیح داد: واقعیت این اس��ت 
که واردات نیز با توجه به روند ثبت سفارش تا 
ترخی��ص کالا همراه با هزینه هایی خواهد بود، 

ای��ن فرآیند زمانبر و به همراه هزینه های مادی 
است. 

تولیدکنندگان  ب��رای  بالاس��ری  هزینه های 
بس��یار افزای��ش یافته و ن��رخ م��واد اولیه نیز 
چندین برابر ش��ده اس��ت؛ از ای��ن رو ضروری 
اس��ت ک��ه وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
بر واردات نظارت بیش��تری داش��ته باشد و از 
ورود کالاهای��ی که در داخل تولید می ش��ود، 

پیشگیری به عمل آورد.
 این در حالی اس��ت که چنین نظارت هایی 
ب��رای برخی کالاها وج��ود دارد و برای برخی 

کالاها وجود ندارد. 
مدیر فروش و بازاریابی ش��رکت گس��ترش 
فناوری خوارزمی، یادآور ش��د: به عنوان نمونه، 
چ��را باید ش��اهد واردات خودرو ب��ی ام وی به 
داخل کش��ور باش��یم، اما از س��وی دیگر، یک 
تولیدکننده ما که قص��د واردات آلومینا دارد، 
باید از تم��ام تولیدکنندگان داخلی اس��تعلام 

بگی��رد که مبادا یک تولیدکننده ای این کالا را 
تولید کند. البته ممکن است که تولیدکننده ای 
نیز چنین کالایی را تولید کند، اما میزان تولید 
آن کفاف نیاز تمام بازار نباش��د. از سوی دیگر، 

خود این موضوع کلی زمانبر است.
وی اف��زود: بنابرای��ن می طلب��د ک��ه وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، نظارت درس��تی 
ب��ر واردات داش��ته باش��د و ای��ن لزوم��ا ب��ه 
 معنای س��ختگیری ب��ه تولیدکنن��ده داخلی

 نیست. 
افزایش�40درصدی�نرخ�مواد�اولیه���

حس��ین مظاه��ری، مدیرعامل ش��رکت پایا 
صنع��ت س��ما در گفت وگ��و ب��ا روزگار معدن 
اظهار کرد: ش��رکت م��ا در زمین��ه تجهیزات 
آزمایش��گاهی مش��غول به فعالیت است که در 
این راستا مواد اولیه مورد نیاز خود را از داخل 

تهیه می کنیم.
 این تجهیزات مورد نیاز بخش های معدن و 

صنعت فولاد است. 
ادام��ه  در  مظاه��ری 
برخی  خاطرنش��ان کرد: 
تجهیزات، ورق، نبش��ی، 
تیرآه��ن و موت��ور مواد 
اولیه مورد نیاز ما اس��ت 
که در داخ��ل قابل تهیه 

هستند. 
وی با اش��اره ب��ه تحریم ها و ش��رایط تولید و 
تهی��ه مواد اولیه عنوان کرد: س��ال گذش��ته و 
ب��ا آغاز دوباره تحریم ه��ا در زمینه تامین مواد 
اولی��ه تا ح��دودی با مش��کل روبه رو ش��دیم، 
ام��ا هم اکن��ون در زمینه تامین م��واد اولیه با 
مش��کلی روب��ه رو نیس��تیم. البته از دو س��ال 
گذش��ته تاکن��ون ح��دود ۴۰ درص��د به نرخ 
مواد اولیه ما افزوده ش��ده که متناس��ب با آن 
 به��ای محص��ولات تولی��دی ما افزوده نش��ده 

است. 

4۰درص�د�م�واد�اولیه�م�ا�خارجی� �
است�

محمدرضا یاس، مدیر اجرایی یک ش��رکت 
در حوزه ریخته گری نی��ز چندی پیش درباره 
تامین م��واد اولیه در گفت وگو با روزگار معدن 
عن��وان کرد: ش��رکت ما در زمین��ه رنگ های 
نسوز، پودرهای تصفیه کننده مذاب و عایق های 
حرارتی مورد نی��از صنعت ریخته گری فعالیت 

می کند. 
یاس با بیان اشاره به این 
موضوع ک��ه با تمام توان 
هستند،  تولید  مش��غول 
واحد  مشابه  کرد:  عنوان 
شرکت های  کشور  در  ما 
دیگری هم فعالیت دارند.

 وی گفت: ش��رکت ما تا پی��ش از تحریم ها 
به کش��ورهایی مانند ع��راق و ترکی��ه و... نیز 
صادرات انجام می داد و به عنوان یک ش��رکت 
پیش��رو در این ح��وزه فعالیت می ک��رد، اما با 
وجود تحریم ها کار برای تولیدکنندگان مشکل 
 ش��ده و یکی از این مشکلات تامین مواد اولیه

 است. 
وی با اش��اره به تامین م��واد اولیه این واحد 
عن��وان ک��رد: حدود۴۰درصد م��واد اولیه این 
واح��د از خ��ارج و ح��دود ۶۰ درص��د آن از 
داخل تامین می ش��ود. از همی��ن رو، با وجود 
تحریم ها واردات مواد اولیه ما قدری با مشکل 
روبه رو شده، اما تلاش داریم با تامین کنندگان 
داخلی بیش��تر وارد مذاکره ش��ویم ت��ا بتوانیم 
تمام نیاز های خود را از واحدهای تولیدکننده 

داخلی تامین کنیم.
 ی��اس در ادامه خاطرنش��ان کرد: با حمایت 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و کم��ک 
بانک ه��ا بخش��ی از تجهیزات خ��ود را روزآمد 
کرده ایم که بخش��ی از آنها نصب ش��ده است. 
تمام س��عی ما این اس��ت که برای بروزرسانی، 
 تجهی��زات م��ورد نیاز خ��ود را از داخل تامین 

کنیم.

 تولیدکنندگان صنایع معدنی چشم انتظار سیاست های اقتصادی

خوراک نداریم
فولادی�ها�در�جست�وجوی�سنگ�آهن
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 سارا اصغری: 

ای��ن روزها همچن��ان واحدهای فولادس��ازی 
با کمبود س��نگ آهن روبه رو هس��تند. بزرگان 
و مدیران  عام��ل واحدهای ف��ولادی، بارها این 
کمبود را در برنامه و س��مینارهای گوناگونی که 

این روزها برپا می شود، بازگو کرده  اند. 
ای��ن در حالی اس��ت که برای اف��ق ۱۴۰۴ و 
تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد به ۱۵۰ میلیون تن 
سنگ آهن نیاز داریم تا بتوانیم در آینده بی نیاز 
از واردات آن باشیم؛ بنابراین برای تامین سنگ 
آهن واحدهای فولادس��ازی ضروری اس��ت که 
ازسوی دست اندرکاران برنامه ریزی میان مدت و 
بلندمدت ارائه ش��ود تا ظرفیت های ایجاد شده 
و ظرفیت های��ی که در آینده ایجاد می ش��وند با 

مشکل تامین خوراک روبه رو نباشند. 
راهکارهای�رفع�کمبود�سنگ�آهن��

ش��کری،  جهان��دار 
آه��ن  ذوب  مدیرعام��ل 
بیس��تون کرمانشاه درباره 
آهن  کمبود سنگ  دلایل 
در کش��ور و راهکارهای��ی 
برای رفع این مش��کل در 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن اظهار کرد: واحدهای 
فولادس��ازی هم اکن��ون با کمبود س��نگ آهن 
روبه رو هس��تند و این موضوع به دو دلیل عمده 
رخ  داده اس��ت؛ یکی اینکه در سال های گذشته 
بخش عمده ای از سنگ آهن کشور صادر می شد 
و دوم اینک��ه ظرفیت ه��ای تولید کنس��انتره و 
گندله در کش��ور افزایش یافته و سبب افزایش 
مصرف س��نگ آهن داخلی ش��ده اس��ت. البته 
هرچند هم اکنون میزان صادرات س��نگ آهن به 
حداقل رس��یده، اما خام فروش��ی های سال های 
گذش��ته اثرات خود را هم اکنون بر جا گذاش��ته 

است. 
ش��کری در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: یک��ی 
از راهکارهای��ی که می ت��وان ب��رای تامین نیاز 
واحده��ای ف��ولادی در پیش گرفت، اکتش��اف 
پهنه های جدید سنگ آهن از یک  سو و عوارض 
سنگین بر سنگ آهن از سوی دیگر، خواهد بود 
که باید تمام س��نگ آهن داخل��ی به واحدهای 
کنسانتره و گندله سازی داخلی اختصاص دهد. 
اگر این رون��د و راهکارها را در پیش نگیریم در 
س��ال های آینده بدون شک به واردکننده سنگ 

آهن تبدیل خواهیم شد. 
وی در پاس��خ به این پرس��ش که تا چه اندازه 
می توان روی قراضه به جای سنگ آهن به عنوان 
خ��وراک واحدهای ف��ولادی در داخل کش��ور 

سرمایه گذاری کنیم، گفت: در کشور ما به دلیل 
نبود ساخت وس��از و بودجه های عمرانی پایین، 
هم اکنون میزان استفاده از قراضه در پایین ترین 
حد خود قرار دارد، حتی درحال حاضر واحدهای 
فولادسازی برای ش��ارژ کوره های خود با بحران 

جدی کمبود قراضه روبه رو هستند. 
مدیرعام��ل ذوب آه��ن بیس��تون کرمانش��اه 
تصری��ح کرد: موضوع دیگر آن اس��ت که دولت 
اجازه واگذاری مع��ادن را نمی دهد، درحالی که 
ش��اهد هس��تیم بس��یاری از پهنه ها بلااستفاده 
مانده اس��ت، در حالی که اگ��ر همین پهنه ها از 
س��وی دولت به بخش خصوصی واگذار شوند و 
پس از آن نیز پهنه های واگذار شده را رصد کند 
که باید به دست تولیدکنندگان داخلی برسد، به 
میزان ذخایر س��نگ آهن کش��ور افزوده خواهد 

شد. 
ش��کری در ادامه یادآور شد: سال های گذشته 
بسیاری از کارشناسان درباره پیشگیری از فروش 
س��نگ آهن هش��دار می دادند که خام فروش��ی 
نکنید، اما آن زمان – س��ال های ۸۹ تا ۹۳ – از 
سوی مس��ئولان به این موضوع توجهی نمی شد 
و چینی ها هم��ان دوران در ایران دفتر باز کرده 
 بودن��د و س��نگ آهن م��ا را بار ک��رده و با خود

 بردند.
 وی تاکی��د کرد: باید نگاه  آینده نگر داش��ت، 
زمانی صادرات را باز نگه داشتند که امروز نتیجه 
آن ایج��اد چال��ش برای  واحدهای فولادس��ازی 

است. 
مدیرعام��ل ذوب آهن بیس��تون کرمانش��اه با 
اش��اره به این موضوع که برخی معادن س��نگ 
آهن نیز گرایش به ص��ادرات دارند، عنوان کرد: 
قیمت های س��نگ آهن جهانی بیش��تر از داخل 
اس��ت؛ از ای��ن رو معدنکاران داخل��ی گرایش به 

صادرات پیدا کرده اند. 
ش��کری در ادامه تاکید ک��رد: دولت و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت باید کنترل خود را روی 
قیمت س��نگ آهن و کل زنجیره فولاد بردارند و 
اجازه بدهند بازار و روند عرضه و تقاضا قیمت ها 

را تعیین کنند. 
زنجیره آزاد می توانند بهترین نرخ را برای بازار 
و مصرف کننده نهایی رقم بزند که در این صورت 
 معدنکاران دیگر تمایلی به صادرات س��نگ آهن

 نخواهند داشت. 
نیاز�صنعت�باسابقه�را�تامین�کنیم���

مجتب��ی فردیار، مدیرعامل ف��ولادکاران کویر 
نیز درباره مش��کل کمبود سنگ آهن در زنجیره 
ف��ولاد در گفت وگو ب��ا روزگار معدن اظهار کرد: 

براساس ذخایر معدنی که در کشور وجود دارد، 
اقدام به  ساخت واحدهای فولادسازی در کشور 
کرده ان��د. به عنوان نمونه، ظرفیت  ش��رکت هایی 
مانن��د ذوب آهن اصفهان، ف��ولاد مبارکه و... را 
تعیین کرده اند، اما هم اکنون ش��اهد هستیم که 
این واحدها با کمبود سنگ آهن روبه رو هستند.
فردیار در ادامه خاطرنشان 
کرد: موضوع این است که 
از  پ��س  معدن��کاران 
اس��تخراج س��نگ آه��ن 
ترجی��ح می دهن��د آن را 
ص��ادر کنند ت��ا اینکه در 
داخ��ل به فروش برس��انند، چراک��ه قیمت های 
صادرات��ی به مراتب بالات��ر از قیمت های داخلی 
اس��ت، از همین رو معدنکاران ترجیح می دهند 

صادرات داشته باشند. 
وی با اشاره به این موضوع که برخی واحدهای 
معدن��ی وارد حوزه صنعت نیز ش��ده اند، عنوان 

ک��رد: برخ��ی  معادن ک��ه دارای ذخایر س��نگ 
آهن هس��تند، اقدام به ایجاد واحدهای فولادی 
کرده اند که بخشی از سنگ آهن خود را مصرف 
و بخش��ی از آن را صادر می کنن��د و واحدهایی 
که معادنی در اختیار ندارند کمبود س��نگ آهن 
دارن��د؛ از این رو کارخانه های��ی مانند ذوب آهن 
اصفهان و فولاد مبارکه برای تامین س��نگ آهن 
با مشکل روبه رو شده اند.  مدیرعامل فولادکاران 
کوی��ر در ادامه تصریح ک��رد: صنعت فولاد یک 
صنع��ت ملی اس��ت و آن زمان های��ی که ذوب 
 آهن اصفهان راه اندازی شد، جشن ملی گرفتند؛ 
بنابراین باید این صنعت را بیش از این قدر نهاد. 
فردی��ار در ادامه یادآور ش��د: هم اکنون نیز در 
صنعت ف��ولاد به جایگاه های مهم��ی در جهان 
رس��یده ایم. به عن��وان مث��ال، در س��ال ۲۰۱۷ 
میلادی )۱۳۹۶( ف��ولاد ایران در جهان به رتبه 
دهم رس��ید ک��ه از آن س��ال برنامه ریزی انجام 
ش��د که به س��مت رتب��ه تک رقم��ی در زمینه 

فولاد پیش برویم ام��ا هم اکنون به دلیل کمبود 
واحده��ای فولاد این رتبه به یازدهم در س��طح 

جهان رسیده است. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: ذوب آهن بیش از نیم 
قرن از عمر تولید آن می گ��ذرد و نباید به دلیل 
کمبود سنگ آهن ظرفیت تولید آن کاهش پیدا 

کند.  
مدیرعام��ل ف��ولادکاران کوی��ر بی��ان ک��رد: 
اگر هر کس��ی در ح��وزه خ��ود کار نکند، برای 
نمون��ه معدنکاران ب��ه حوزه فولادس��ازی ورود 
پی��دا کنن��د، س��بب می ش��ود ک��ه واحدهای 
 فولادی کش��ور با کمبود س��نگ آه��ن روبه رو
 ش��وند.  فردیار با اش��اره به ای��ن موضوع که از 
طریق قانونی باید از تامین مواد اولیه فولادسازان 
حمایت به عمل آورد، گف��ت: قانون باید از نظر 
تامین م��واد اولیه فولادس��ازان را مورد حمایت 
خود قرار دهد و در این راستا می تواند تعرفه های 

بالا برای صادرات سنگ آهن در نظر بگیرد. 

دولت و وزارت صنعت، معدن و تجارت باید کنترل خود را از روی قیمت  سنگ آهن 
و کل زنجیره فولاد بردارند و اجازه بدهند بازار و روند عرضه و تقاضا قیمت ها را 

تعیین کنند. زنجیره آزاد می تواند بهترین نرخ را برای بازار و مصرف کننده نهایی رقم 
 بزند که در این صورت معدنکاران دیگر تمایلی به صادرات سنگ آهن نخواهند

داشت
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خبر

انواع ریل را می توانیم بسازیم
منصوریزدی زاده در کنفرانس حمل ونقل ریلی، فرصت ها و ظرفیت ها و رونق تولید عنوان کرد:

 نسوز ها
 در مسیر خودکفایی 

یک��ی از صنایع��ی ک��ه از نس��وز ی��ا دیرگ��داز 
اس��تفاده می کند، صنعت مس اس��ت. صنعت مس 
درحال حاضر به طور تقریبی تمام نسوزهای خود به 
غیر از درصد اندکی که نسوز خاص به شمار می روند 
را در داخل تامین می کند. در زمینه نسوزهای خاص 
باید به این موضوع توجه کرد که تولید این نسوزها 
نیازمند فناوری های خاص اس��ت؛ از این رو حدود ۵ 
درصد نسوزهای خاص از خارج کشور تهیه می شود. 
البت��ه بای��د توجه داش��ت ک��ه در دوران تحریم ها 
خودب��اوری واحدهای تولید نس��وز داخلی تقویت 
و س��بب ش��د واحدها در این حوزه به سمت تولید 
نس��وزهای خاص تر نیز پیش بروند. از همین رو اگر 
واحدهای داخلی با همت بیش��تری به سمت تولید 
همین نسوزهای خاص پیش بروند، می توانند همین 
نس��وزهای ویژه را نیز در داخ��ل تولید کنند. البته 
نکته مهم در این زمینه آن اس��ت که ش��رکت های 
تولیدکننده با ش��رکت های مصرف کننده در تعامل 
بیش��تری با هم قرار گیرند و این تعامل زمینه بستر 
رش��د را برای هر دو ایجاد کند. از سوی دیگر برخی 
شرکت های تولیدکننده به حجم فروش خود توجه 
بیش��تری دارن��د و تولید نس��وزهای خاص ممکن 
اس��ت برای آنه��ا همراه با صرفه اقتصادی نباش��د، 
از همی��ن رو، تمایل به تولید این نس��وزها نداش��ته 
باش��ند، اما در کل در تعامل بیش��تر اس��ت که این 
واحدها می توانند تمام مس��ائل همدیگر را پوشش 
دهند؛ بنابراین اگر واحدهای تولید نس��وز بتوانند از 
حالت جزیره ای خارج ش��وند و در راس��تای تامین 
نیازهای خود با یکدیگر یک کنسرس��یوم تشکیل و 
فناوری ه��ای خ��ود را در اختیار یکدیگر قرار دهند، 

بدون شک موفق تر عمل خواهند کرد. 

 سیمانی ها به مازوت
 روی آوردند 

هفته گذش��ته مصرف گاز در کشور رکورد زد 
و ای��ن موضوع روند گازرس��انی ب��ه نیروگاه ها و 
صنایع را دچار مش��کل کرده اس��ت، اما به گفته 
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
ته��ران عمده واحده��ای تولیدی ک��ه در زمان 
اوج مصرف گاز برای تامین س��وخت خود دچار 
مشکل می ش��وند، کارخانه های سیمان هستند.  
به گزارش ایس��نا، یدالله صادق��ی اظهار کرد: هر 
س��ال در مقاطعی که مصرف گاز خانگی افزایش 
پیدا می کند، گاز تع��دادی از واحدهای تولیدی 
ک��ه به طور عمده ش��امل کارخانه های س��یمان 
هستند، قطع یا محدود می ش��ود و این واحدها 
نیز از سوخت جایگزین؛ یعنی گازوئیل یا مازوت 
استفاده می کنند.  به گفته وی، این اتفاق هر سال 
تکرار می ش��ود، مگر در مواقعی که هوا مناس��ب 
باش��د و نیازی به مصرف گاز زیاد نداشته باشیم. 
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
تهران با بیان اینکه استفاده از سوخت جایگزین 
به  طور موقت انجام می شود تا فشار از روی شبکه 
گاز خانگی برداش��ته ش��ود، تصریح کرد: راهکار 
دیگ��ری برای حل مش��کل کمب��ود گاز صنایع 
در زم��ان اوج مص��رف گاز خانگی وج��ود ندارد.  
صادق��ی همچنین با بیان اینکه تعداد واحدهایی 
که در زمان اوج سرما ناچار به استفاده از سوخت 
جایگزی��ن هس��تند محدود اس��ت، گفت: عمده 
مصرف س��وخت در این زمان از سوی ۴ کارخانه 
سیمان انجام می شود؛ بنابراین شاید کارخانه های 
دیگری هم با این مشکل روبه رو باشند، اما تعداد 
زیادی نیستند که مشکل گسترده ای تلقی شود 
و عمده آن مربوط به واحدهای س��یمانی است. 
وی در پای��ان در پاس��خ به این پرس��ش که این 
وضعیت تا چه زمانی ادامه خواهد داشت، گفت: 
این موضوع بستگی به زمان متعادل شدن شبکه 
گاز خانگ��ی دارد ک��ه آن ه��م وابس��ته به زمان 
متعادل ش��دن هوا و میزان مص��رف گاز خانگی 
اس��ت.  صادقی تاکید کرد: صرفه جویی از سوی 
مصرف کنندگان خانگی می تواند منجر به تسریع 

حل این مشکل شود. 

 جواد مرادی
 کارشناس حوزه نسوز 

، خی��رالله   ب��ه گ��زارش 
خادمی معاون وزیر راه و شهرسازی 
و مدیرعامل شرکت ساخت توسعه 
زیربناهای حمل ونقل کشور در این 
کنفران��س عنوان ک��رد: در زمینه 
اقدام های  کش��ور،  ری��ل  توس��عه 
مناسبی در داخل روی داده است که 

 مرهون تلاش مدیران این مجموعه در گذشته بوده
 است. 

خادمی در ادامه خاطرنشان کرد: ۳هزار کیلومتر 
توسعه ریل را در برنام کشور داریم که حدود ۹۷۰ 
کیلومتر آن به بهره برداری رسیده که در سال های 
اخیر نیز ۵ استان را به خطوط ریلی کشور متصل 

کرده است.  
وی با اش��اره به بیش��ترین نوع جابه جایی ها در 
کش��ور عن��وان کرد: ح��دود ۹۰ درصد مس��افر و 
ب��ار توس��ط حمل ونقل جاده ای انج��ام می گیرد و 

این اتفاق خوش��ایندی نیس��ت که در 
این راس��تا نیازمند تغییر از سیس��تم 
حمل ونق��ل ج��اده ای به س��مت ریلی 
هس��تیم، در ای��ن حالی اس��ت که به 
لحاظ قیمت، بی��ن دو نوع حمل ونقل 

اختلاف چندانی وجود ندارد. 
 معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به عوامل توس��عه نیافتگی خطوط ریل در کش��ور 
عنوان کرد: در گذش��ته بس��تر مناسب برای تولید 
خطوط ریلی آماده نب��ود چراکه واحد تولیدی در 
داخل ریل تولید نمی ک��رد اما هم اکنون در داخل 

توانسته ایم به این تولید دست پیدا کنیم.  
خادمی در ادامه یادآور ش��د: امس��ال ش��رکت 
ذوب آه��ن اصفهان برنده مناقص��ه عمومی تولید 
ری��ل ۱۳ هزار کیلومتری ش��ده اس��ت. همچنین 
خطوط بستان آباد-تبریز با ریل ذوب آهن در حال 

ریل گذاری است.  

وی ب��ه فرصت های��ی ک��ه می توان��د تولید ریل 
داخل��ی را افزای��ش دهد اش��اره ک��رد و گفت: در 
کش��ور خط��وط بس��یاری در ح��ال ریل گ��ذاری 
ی��ا برنامه ری��زی ب��رای این ام��ر هس��تند که این 
موض��وع می توان��د ظرفیت ه��ای خوب��ی را برای 
تولی��د ریل در ذوب آه��ن اصفه��ان فراهم آورد؛ 
برنامه ری��زی  می توان��د  ای��ن ش��رکت  بنابرای��ن 
 بلندم��دت ب��رای خ��ود در ای��ن صنعت داش��ته

 باشد. 
 مدیرعامل ش��رکت ساخت توس��عه زیربناهای 
حمل ونقل کش��ور ادامه داد: گره کوچکی که برای 
تامی��ن ریل داخلی وجود دارد، تامین مالی اس��ت 
که در این راستا دولت باید چاره ای بیندیشد؛ یکی 
از راهکاره��ا این اس��ت ک��ه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت با همکاری بانک ها ب��ه صورت فاینانس 
داخلی آن را تامین کند که در این صورت ش��اهد 
سرمایه گذاری بیشتری در این صنعت خواهیم بود. 

منص��ور ی��زدی زاده مدیرعام��ل ذوب آهن 
اصفهان در این کنفران��س عنوان کرد: از دهه 
۱۳۷۰ بود که موضوع تولید ریل برای شرکت 
ذوب آهن اصفهان مطرح ش��د، البته آن زمان 
ذوب آه��ن تجهی��زات لازم را ب��رای ای��ن امر 
نداشت، اما به تدریج ما توانستیم که تجهیزات 
خود را کامل کرده و در این راس��تا تلاش های 

بسیاری کردیم تا بتوانیم به تولید ریل دست پیدا کنیم. 
 یزدی زاده ادام��ه داد: ترانس ابعادی تولید ریل به صورت 
میکرون اندازه گیری می شود، از همین رو یکی از کارگاه های 
نورد ذوب آهن را توس��عه دادیم تا خ��ط تولید آن را کامل 
کنی��م. فناوری تولید ری��ل را از آلمان وارد کردیم، اما نصب 

تجهیزات را به صورت داخلی انجام دادیم. 
 وی خاطرنش��ان کرد: تا پیش از این، نیاز راه آهن به ریل 
به ص��ورت واردات تامین می ش��د، اما هم اکن��ون با همکاری 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران، این نیاز از داخل قابل تامین است. البته تغییر 
نگاه تامین از طریق واردات به سمت داخلی برای ما موضوع 

زمانبری بود. 
 ی��زدی زاده با اش��اره به انواع، ت��وان و ظرفیت تولید ریل 
در ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان عنوان ک��رد: در ذوب آهن 
ریل های��ی به طول ۱۸ متر را تولید می کنیم و قادر به تولید 
۳۶ متر نیز هس��تیم، ب��ه عبارت دیگر خ��ط تولید ما برای 
۳۶ متر نیز طراحی ش��ده اس��ت. البته با همکاری دانشگاه 

و ب��ا تغییرات جزئی در خ��ط تولید می توانیم 
به تولید ری��ل ۷۲ متر نیز برس��یم. همچنین 
می توانیم انواع ریل های ش��هری            ، بین شهری و 

خطوط مترو را بسازیم. 
 در زمین��ه مت��رو ته��ران و اصفه��ان نی��ز 
قراردادهایی ب��رای تامین ری��ل خطوط مترو 
منعق��د کرده ایم. علاوه ب��ر این ریل معدن نیز 
می توانیم تولید کنیم. تا ۲۲ بهمن تمام انواع ریل مورد نیاز 

معدن در ذوب آهن اصفهان تولید می شود.  
 وی در ادامه با اش��اره به ظرفیت تولید ریل این ش��رکت 
بی��ان کرد: ظرفیت ذوب آهن برای تولید ریل ۴۰۰ هزار تن 
در سال اس��ت که البته ما براساس سفارش تولید می کنیم. 
هم اکنون متناسب با نیاز و تقاضای کشور ماهانه ۱۰هزار تن 

ریل تولید می شود. 
مدیرعامل ذوب  آهن اصفهان همچنین با اشاره به خطوط 
ریل های پرسرعت عنوان کرد: سرعت های ۳۵۰ کلیومتر در 
س��اعت به بالا در حقیقت جزو خطوط پرسرعت در خطوط 
ریلی به ش��مار می روند که ذوب آهن ب��ا تغییرات جزئی در 
 خطوط تولید خود توان تولید چنین خطوطی پرسرعتی را نیز

 دارد. 
یزدی زاده همچنین با اش��اره به قیمت ریل داخلی عنوان 
کرد: در حال کلی ریل داخلی ارزان تر از ریل وارداتی اس��ت 
منتهی موضوع درحال حاضر قیمت نیس��ت، بلکه موضوع آن 

است که شرایط واردات برای ما ممکن نیست. 

علی امام، مدیرعامل ش��رکت قطار شهری )مترو( تهران و 
حومه در این کنفرانس عنوان کرد: کش��ور ما در زمینه مترو 
قدمتی ۴۲ ساله دارد و نخستین مترو کشور در سال ۵۶ در 
تهران راه اندازی ش��د. البته س��اخت مترو در دوران جنگ و 
بین سال های ۶۰ تا ۶۵ دچار یک وقفه ۵ ساله شد، اما پس 

از آن دچار سرعت پرشتابی شد.  
امام در ادامه خاطرنش��ان کرد: هم اکنون در متروی تهران 
۷ خط، ۲۳۵ کیلومتر شبکه و ۱۲۵ ایستگاه داریم که روزانه 

یک میلیون و ۹۰۰ هزار نفر مسافر را جابه جا می کنند.
  وی با اش��اره به ایمنی مترو عنوان کرد: یکی از مباحث 

اصلی در زمینه مترو ایمنی است، چراکه حوزه 
کار در زیرزمی��ن انج��ام می گیرد و این موضوع 

اهمیت آن را دو چندان می کند. 
 مدیرعامل شرکت قطار شهری )مترو( تهران 
و حومه با اش��اره به این موض��وع که حوزه کار 
مت��رو در دو بخش انجام می گی��رد، گفت: کار 
مترو به دو بخش ساختمانی و تجهیزاتی تقسیم 

می ش��ود؛ در زمینه س��اختمانی از ابتدا نیز بی نیاز از واردات 
هستیم و طراحی و اجرا را بدون اتکا به خارج انجام داده یم، 
اما در حوزه تجهیزات وابسته به خارج بوده ایم که در گذشته 

یکی از وابستگی های ما مربوط به ریل بوده که 
هم اکنون به همت ش��رکت ذوب آهن اصفهان 

این وابستگی می تواند برطرف شود. 
 ام��ام در ادام��ه ی��ادآور ش��د: بهمن س��ال 
گذشته ما از شرکت ذوب آهن بازدید به عمل 
آوردی��م و جرقه تولید ریل مت��رو نیز در آنجا 
زده ش��د و در این راس��تا با شرکت ذوب آهن 
تفاهمنامه هایی را منعقد کرده ایم. ما پیگیر این تفاهنامه ها با 
کلانشهر هستیم. شرکت متروی تهران نیز از این پس متکی 

به ذوب آهن اصفهان خواهد بود. 

 وی در ادامه تصریح کرد: موضوع مهم دیگر تاییدیه دادن 
به تجهیزات است که این مرکز را در کشور نداریم که اگر در 
این راستا دانشگاه ها به سمت راه اندازی چنین مراکزی پیش 

بروند با کمترین مشکل روبه رو خواهیم شد.
   مدیرعامل ش��رکت قطار ش��هری )مترو( تهران و حومه 
همچنین خاطرنش��ان ک��رد: تعمیق داخلی س��ازی صنعت 
حمل ونق��ل ریلی با واگن س��ازی تکمیل خواهد ش��د که در 
این زمینه ۴ واگن ساز در کشور مشغول به تولید هستند که 
البته با ظرفیت های بس��یار پایینی مشغول به تولید هستند. 
امیدواریم که از توان این ظرفیت ها نهایت استفاده را ببریم.

س��عید رس��ولی مدیرعامل 
راه آه��ن جمهوری اس��لامی 
ایران در این کنفرانس عنوان 
کرد: تولید ریل ملی از دیرباز 
جمه��وری  راه آه��ن  آرزوی 
اس��لامی ایران ب��وده، این در 
حال��ی اس��ت ک��ه هم اکنون 

شرکت ذوب آهن آماده سفارش برای تولید 
ریل است.

 در رابط��ه با ناوگان و واگن نیز واحدهای 
تولی��دی قادر به تولید هس��تند ک��ه البته 
بخشی از ظرفیت های آنها خالی مانده است. 
ک��رد:  خاطرنش��ان  ادام��ه  در  رس��ولی 
تولیدکنن��دگان داخلی باید وفادار باش��ند، 
به عبارت دیگر از یک س��و به موقع محصول 
خود را تحویل دهند و از سوی دیگر کیفیت 

را مد نظر قرار دهند. 

وی در ادام��ه تاکی��د کرد: 
جای��گاه تولی��د در کش��ور و 
بلندی  جای��گاه  اش��تغالزایی 
دارد، از همی��ن رو در هر جا 
که ایس��تاده ایم باید به رونق 
تولی��د کمک کنیم. رس��ولی 
اف��زود: در ش��رکت راه آه��ن 
جمهوری اس��لامی به تولی��د داخلی توجه 
داریم و افتخار می کنیم که با ش��رکت ذوب 
 آهن اصفه��ان در زمینه ریل قرارداد منعقد

 کرده ایم. 
وی با اش��اره به اهمیت رابطه دانش��گاه و 
صنعت نیز گف��ت: دانش��گاه و صنعت باید 
بیش از پیش با یکدیگر تعامل داشته باشند. 
در این راستا نیز از دانشگاه ها می خواهیم 
ک��ه در پروژه های راه آهن ش��رکت داش��ته 

باشند. 

 جبار ذاکری رئیس دانش��گاه علم و صنعت 
ایران در ای��ن کنفرانس عنوان ک��رد: موضوع 
ایمن��ی یک��ی از موضوع ه��ای مه��م در حوزه 
حمل ونق��ل به ش��مار م��ی رود و اگ��ر موضوع 
ایمنی در حمل ونقل را ج��دی نگیریم، روزانه 
باید ش��اهد مرگ ۵۰ نفر در تصادفات جاده ای 

کشور باشیم. 
در این راس��تا یک��ی از راهکارهایی که می تواند این تلفات 
انسانی را کاهش دهد، توسعه حمل ونقل ریلی است.  ذاکری 
در ادامه عنوان کرد: برخی کش��ورها برای نمونه کشور چین 
طی ۳۰ س��ال گذشته به س��مت حمل ونقل پرسرعت ریلی 
پیش رفته و به پیشرفت قابل توجهی نیز در این حوزه دست 
یافته است که امیدواریم ایران نیز بتواند وارد این حوزه شود.  
وی با اش��اره ب��ه این موضوع که ای��ران در منطقه جایگاه 
ترانزیت��ی قاب��ل توجه��ی دارد، گفت: ایران در ح��وزه بار و 
ترانزیت باید به کش��ورهای جنوب ش��رق آس��یا، روس��یه و 
کش��ورهای مش��ترک منافع متصل ش��ود، از همین رو باید 
حمل ونقل ریلی خود را توس��عه ببخشد. همچنین در زمینه 
کریدور ش��مال به جنوب نیز اقدام هایی نیز در داخل انجام 

گرفته، اما سرعت کار پایین است. 
 رئی��س دانش��گاه علم و صنعت ایران ادام��ه داد: در طول 
۴۰ س��ال گذش��ته بر اهمیت و گس��ترش حمل ونقل ریلی 
تاکید ش��ده اس��ت اما همواره این پرس��ش مطرح است که 
چ��را این صنعت توس��عه پی��دا نمی کند.  ذاک��ری در ادامه 

خاطرنشان کرد: البته صنعت ریل هم در حوزه 
ریل و ه��م ناوگان، گام ه��ای قابل توجهی در 
زمینه بومی س��ازی تولیدات برداشته شده و از 
حدود ۱۵ سال پیش این بومی سازی با ساخت 
ریل داخلی آغاز ش��ده اس��ت که در این راستا 
موض��وع ریل یکی از گلوگاه ه��ای این صنعت 

به شمار می رود.  
وی یادآور شد: در گذشته همواره تولید ریل یکی از موانع 
توس��عه حمل ونقل ریلی به ش��مار می رفت ک��ه هم اکنون با 
کمک ش��رکت ذوب آهن اصفهان این مش��کل برطرف شده 
است.  رئیس دانشگاه علم و صنعت ایران تصریح کرد: تولید 
ریل به عنوان نماد توسعه یافتگی یک کشور به شمار می رود، 
امیدواریم با افزایش ظرفی��ت تولید ریل در داخل تمام نیاز 

خود در داخل را تامین کنیم.
 ذاکری با اشاره به این موضوع که برای تولید ریل، شرکت 
ذوب آهن و راه آهن جمهوری اسلامی ایران چند سال است 
که درگیر این موضوع هس��تند، گفت: البته در زمینه تولید 
ریل باید یک نهاد سومی ایجاد کنیم تا به عنوان مرکز تست 
ریل آزمایش��گاه های اس��تاندارد را انجام ده��د و این مرکز 

تاییدیه نهایی را بدهد.
 این مرکز باید به کمک دانش��گاه ها شکل بگیرد. گام هایی 
برای این نهاد در دانشگاه با کمک راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران برداش��ته و مذاکره هایی انجام شده است، البته در این 

راستا نیز حمایت سرمایه گذاران را می طلبد. 

مشکل ریل داخلی، تامین مالی است

با همکاری دانشگاه می توانیم ریل ۷۲ متر بسازیم

مترو تهران متکی به ذوب آهن اصفهان

افتخار می کنیم با ذوب آهن قرارداد منعقد کرده ایم

مرکز تست ریل راه اندازی کنیم

 گروه معدن: 
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مدیرعام�ل راه آهن جمهوری اس�امی ایران، منصور ی�زدی زاده مدیرعامل ذوب آه�ن اصفهان، جبار 
ذاکری رئیس دانش�گاه علم و صنعت ایران و علی امام مدیرعامل ش�رکت قطار ش�هری )مترو( تهران 
و حوم�ه و جمع�ی از مس�ئولان و دس�ت اندرکاران ای�ن حوزه برگزار ش�د ب�ه فرص�ت و ظرفیت های 
 تولی�د ری�ل مل�ی پرداخ�ت و مس�ائل و مش�کات ای�ن ح�وزه را م�ورد کن�کاش کارشناس�ان قرار 

داد.

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک



معدن

شنبه
 12 بهمن 1398 

 6 جمادی الثانی 1441  
 اول فوریه2020

 سال دوم  شماره 308

یادداشت

خبر

برنامه بعد  از افق 1404 

 از س��ال 1392 طرح ه��ای نیمه تم��ام را ب��ا 
پیگی��ری م��داوم و حل مش��کلات طرح ها با همت 
س��رمایه گذاران هفتگی دنبال کردیم و طرح جامع 
فولاد با کمک مشاور به روز شد. در طرح جامع فولاد 
رسیدن به تولید ۵۵میلیون تن فولاد درسال 1۴٠۴ 
هدف گذاری شده بود، در حالی که در سال 1392 
نبود توازن در کنس��انتره و گندله و آهن اس��فنجی 
و در نهایت دسترس��ی نداش��تن ب��ه هدف 1۴٠۴ 
ب��رای تولید ۵۵ میلیون تن مش��هود بود به طوری 
ک��ه ظرفیت تولید کنس��انتره 2٨، گندله 22، آهن 
اسفنجی 19 و فولاد 22 میلیون تن بود. گندله وارد 
می شد و کمبود آهن اسفنجی تولید را کاهش داده 
بود از این رو دسترس��ی به هدف ۵۵ میلیون تن با 
ابهام روبه رو بود به نحوی که تعدادی از کارشناسان 
و مدی��ران با این هدف بدبینانه برخورد می کردند و 
آن را دس��ت نیافتنی می دیدند. ولی خوش��بختانه 
ب��ا توج��ه و پیگی��ری و همت س��رمایه گذاران و با 
پش��تیبانی وی��ژه و جلس��ات مکرر و ت��لاش برای 
هماهنگی و حل مش��کلات توسط سازمان توسعه 
و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی همچنین وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت که ای��ن هدف به تحقق 
نزدیک شد.  حال می بینیم ظرفیت فولاد در پایان 
س��ال 139٨ ب��ه 3٨ میلیون ت��ن و صادرات به 11 
میلی��ون تن خواهد رس��ید و پیش بینی می ش��ود 
ک��ه تولید ۵۵ میلی��ون تن فولاد و تولید واقعی ۴۴ 
میلیون تن بر اس��اس ٨٠درصد  ظرفیت در 1۴٠۴ 
هدفی واقعی و قابل دس��ترس باش��د. در این میان، 
توجه به موضوع آب، محیط زیس��ت و جهت گیری 
طرح های فولادی جدید با اولویت س��رمایه گذاری 
در کن��ار خلیج ف��ارس و دری��ای عم��ان از نتای��ج 
بروزرس��انی طرح جامع فولاد بود.  درهمین راستا، 
باید تلاش ش��ود از مجوزه��ای پروژه های کوچک 
معی��ار جلوگیری و به س��مت پروژه ه��ای بزرگ و 
مگا فولاد بر اس��اس طرح جامع فولاد حرکت شود.  
سوال مهم این است که بعد از تولید ۵۵ میلیون تن 
فولاد در1۴٠۴چه باید بکنیم؟ خوش��بختانه تولید 
و ص��ادرات فولاد جایگاه خود را در اقتصاد کش��ور، 
ص��ادرات و ارزآوری و اش��تغال و محرومیت زدایی 
پیدا کرده است. با در نظر گرفتن اینکه چگونه باید 
 زنجیره تولید را متوازن حفظ کرد و تولید را افزایش

 داد. در این میان توجه ویژه به اکتش��اف نخستین 
اقدام اس��ت که خوش��بختانه در چند سال گذشته 
کار بس��یار بزرگ��ی توس��ط ایمیدرو انجام ش��د؛ با 
اینکه جزو وظایفش نبود. ایمیدرو از س��ال 1393، 
2۷٠هزار کیلومترمربع را در برنامه اکتش��افی قرار 
داد که چند برابر اکتشاف در گذشته بود و 2٠٠هزار 
کیلومترمرب��ع ژئوفیزیک هوایی انجام ش��د که به 
۴۵٠ محدوده امیدبخش معدنی منتهی ش��د. البته 
شرکت مس نیز در این سال ها کاری وسیع را افزون 
بر این انجام داده اس��ت.  ما فناوری حفاری معادن 
عمی��ق را نداریم ل��ذا در این م��ورد انتظار می رود 
دول��ت و ایمیدرو، س��رمایه گذاری مناس��بی انجام 
دهند و ریس��ک آن را بپذیرند و همزمان حمایت از 
معادن کوچک و راهکار استفاده از سنگ آهن های 
هماتیت��ی و کم عیار نیز که درحال حاضر در جریان 

است ادامه پیدا کند.

اسماعیلی معاون معدنی 
رحمانی می شود؟

درخواست استعفای داریوش اسماعیلی نماینده 
سروس��تان در مجلس شورای اسلامی اعلام وصول 
شد.  به گزارش ایرنا، امیرحسین قاضی زاده هاشمی 
عضو هیات رئیسه در  جلسه علنی دیروز- یکشنبه- 
مجلس ش��ورای اس��لامی از اعلام وصول استعفای 
نماینده سروس��تان خبر داد. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت از حدود ۴ ماه قبل از اسماعیلی برای تصدی 
مس��ئولیت معاونت امور معادن و صنایع معدنی این 
وزارتخانه درخواس��ت کرده اس��ت که براساس آن 
اس��ماعیلی دیروز استعفای خود را به مجلس اعلام 
کرد. داریوش اس��ماعیلی عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس ش��ورای اسلامی است.  گفتنی است 
وی در حال حاضر در پس��ت رئیس س��ازمان نظام 

مهندسی معدن ایران نیز حضور دارد. 

مهدی کرباسیان
استاد دانشگاه

رئی��س هیات عامل ایمی��درو از برنامه تامین مالی صندوق 
س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی از طریق انتشار اوراق در 
بورس خبر داد و گفت: س��رمایه صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی در امس��ال 3۵٠ میلیارد تومان بود که در 
س��ال آینده این رقم تا ۵٠٠ میلی��ارد تومان افزایش می یابد. 
وی افزود: با توج��ه به نقش حمایتی صندوق، برنامه افزایش 
سرمایه این ش��رکت تا هزار میلیارد تومان هم مورد حمایت 

ایمیدرو است.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی ایمیدرو، خ��داداد غریب پور در 
نشس��تی که جعفر س��رقینی معاون وزیر صنع��ت، معدن و 
تجارت، محمدباقر عالی رئیس هیات عامل ایدرو، محمدرضا 
بهرام��ن رئیس خان��ه معدن ایران، اردش��یر س��عدمحمدی 
مدیرعام��ل ش��رکت مل��ی صنای��ع م��س و محمد مس��عود 
سمیعی نژاد مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری پارسیان حضور 
داش��تند، افزود: ب��ا توجه به نیاز روزاف��زون صنایع معدنی به 
مواد خ��ام و به دلیل اینکه بخش اس��تخراج مواد معدنی در 
ابتدای زنجیره تولید اس��ت، تقویت ناوگان استخراج و حمل 
م��واد معدنی در معدن مورد توجه قرار گرفته که این موضوع 
افزایش سرمایه صندوق تا 1٠٠٠ میلیارد تومان را توجیه پذیر 
می کن��د. وی ضم��ن اع��لام اینک��ه وظایف صن��دوق بیمه 
سرمایه گذاری فعالیت های معدنی توسعه خواهد یافت، گفت: 
حضور در برنامه اکتشافات جدید و تامین تجهیزات اکتشاف 
و حفاری، توس��عه ناوگان حمل ونق��ل در معادن و همچنین 

تقویت نقش حمایتی صندوق در طرح احیای معادن کوچک 
از جمله وظایف صندوق خواهد بود.

غریب پ��ور ضمن تاکید ب��ر برنامه ریزی ب��رای »معدنکاری 
در عمق« گفت: ایمیدرو توس��عه حوزه س��نگ های تزیینی و 
همچنین سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی را آغاز کرده است.
وی افزود: در این زمینه نخستین بازارچه سنگ های قیمتی 
و نیمه قیمتی در اس��تان اصفهان راه اندازی خواهد ش��د. وی 
با بیان اینکه توس��عه این حوزه با حداقل س��رمایه گذاری نیز 
ممکن خواهد شد، گفت: توسعه این بخش در نقاطی از کشور 

ک��ه در این حوزه ظرفیت دارند، اش��تغالزایی قابل توجهی با 
کمترین سرمایه گذاری را در پی خواهد داشت.

مع��اون وزیر صنعت، معدن و تج��ارت با بیان اینکه کمیته 
مال��ی طرح اجرا و فعال س��ازی مع��ادن کوچ��ک در اختیار 
صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی اس��ت، 
اظهارکرد: صندوق بیمه یک نهاد مطمئن برای توسعه معادن 
کشور اس��ت و این مجموعه علاوه بر اجرای برنامه های خود، 
 می تواند در نوس��ازی ن��اوگان حمل ونقل مع��ادن موثر واقع

 شود. 

کارآیی�و�اثربخشی���
در ای��ن نشس��ت جعفر س��رقینی معاون مع��ادن و صنایع 
معدنی وزیر صنعت معدن و تجارت با اشاره به نقش ایمیدرو 
در افزای��ش س��رمایه صن��دوق س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی، از تلاش های این س��ازمان در به ثمر رس��یدن برنامه 
افزایش سرمایه صندوق تش��کر کرد. وی تصریح کرد: اکنون 
صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدنی می تواند 
برای تحقق اهداف آتی، روی افزایش س��رمایه تا س��قف هزار 
میلی��ارد تومان تمرکز کند. س��رقینی درب��اره جایگاه قانونی 
صندوق بیمه معدنی گفت: تاس��یس این صندوق و همچنین 
نظ��ام مهندس��ی معدن در قان��ون معادن مصوب س��ال ۷۷ 
پیش بینی ش��ده بود که جا دارد از مس��ئولان وقت همچون 
مهندس محلوجی، دکتر نیلی و دکتر جهانگیری تشکر کرد. 
مع��اون وزیر صنعت، معدن و تج��ارت ابراز امیدواری کرد که 
با افزایش س��رمایه صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی ش��اهد افزایش کارآیی و اثربخشی این نهاد در توسعه 
معادن خصوصی باشیم. محمدرضا بهرامن رئیس خانه معدن 
ایران نیز در این نشس��ت با اش��اره به خدمات صندوق بیمه 
معدنی گفت: طی سال های اخیر شاهد رشد و تنوع بخشی در 
خدمات این نهاد به معدنکاران بوده ایم. وی تاکید کرد: رش��د 
جایگاه صندوق س��بب ارتقای بخش معدن خواهد شد از این 
 رو حمای��ت از جایگاه صندوق به نفع جامعه معدنکاری ایران 

می شود.

غریب پور از تامین مالی صندوق بیمه معدنی از طریق انتشار اوراق بورس خبر داد

افزایش سرمایه صندوق تا 1000میلیارد تومان 

برنامه آلومینیوم جاجرم برای بوکسیت شِیلی 
آلومینای�جاجرم�از�نظر�رشد�سریع�در�بین��۵00شرکت،�برتر�شد

 محبوبه ناطق: 
برای نخس��تین بار شرکت آلومینای جاجرم در 
همای��ش ش��رکت های برتر لوح تقدی��ر رتبه برتر 
به دلیل رش��د س��ریع در توس��عه را کس��ب کرد. 
موفقی��ت مجتمع آلومینای ایران در این همایش، 
به گفته مدیرعامل آن، حاصل تدوین اس��تراتژی 
و اهداف توس��عه ای و تلاش ف��راوان کارکنان این 
مجموعه در بخش های معدن، کارخانه تولید پودر 
آلومینا و کارخانه ش��مش آلومینیوم بود. موفقیت 
مجتمع آلومینای ای��ران در این همایش، حاصل 
تدوی��ن اس��تراتژی و اهداف توس��عه ای و تلاش 
ف��راوان کارکن��ان ای��ن مجموع��ه در بخش های 
مع��دن، کارخان��ه تولید پودر آلومین��ا و کارخانه 
ش��مش آلومینیوم بود. در این باره روزگارمعدن با 
ت��ورج زارع، مدیرعامل مجتمع آلومینای جاجرم 

گفت وگویی انجام داده که می خوانید.
چه عواملی در انتخاب آلومینای جاجرم  �

در فهرست ۵00شرکت برتر لحاظ شده است 
و دلیل دس�تیابی به ای�ن موفقیت را در چه 

می دانید؟ 
این رتبه بندی هر س��ال بین شرکت های بزرگ 
کشور انجام می شود. امسال نیز ۵٠٠ شرکت برتر 
کش��ور را رتبه بندی کردند که ش��رکت ما از نظر 
رشد س��ریع در ۴سال گذش��ته توانست بهترین 
رتب��ه را کس��ب کن��د و بالاترین رش��د را در بین 
شرکت های کشور داشته باشد. رتبه ما در ارزیابی  
گذش��ته 2٠٠ بود که درحال حاضر به رتبه 1٠٠ 
نزدیک ش��ده  و 1٠٠ رتبه در ۴ س��ال ارتقا یافته 
اس��ت.  معیارهای این رتبه بن��دی در این بخش، 
فروش شرکت، نقدینگی و 32 شاخص دیگر است. 
بخش��ی  از این عوامل به پایداری تولید بر می گردد 
و بخ��ش دیگر آن افزایش درآمدهای ش��رکت با 
راه اندازی کارخانه شمش آلومینیوم است، اگرچه 
راه اندازی کارخانه ش��مش آلومینیوم و وارد مدار 
شدن آن امسال خودش را نشان خواهد داد و سطح 
فروش مان را دو برابر خواهد کرد و امیدواریم سال 

آینده دوباره این رتبه را کسب کنیم. 
اقدام های ش�ما برای دس�تیابی به رشد  �

این شاخص ها چه بوده است؟ 
ش��رکت ما از3 بخش معادن بوکسیت، کارخانه 
تولی��د پ��ودر آلومین��ا و کارخانه فل��ز آلومینیوم 
تشکیل شده اس��ت. این مجتمع تولید انحصاری 
پ��ودر آلومینای کش��ور را در دس��ت دارد و تنها 
مصرف کننده معادن بوکسیت هستیم. در جاجرم، 
یزد، سمنان و کهگیلویه و بویراحمد دارای معادن 
بوکس��یت هس��تیم و درکل در ای��ن مجتمع یک 
میلیون تن بوکس��یت در س��ال مصرف می کنیم 
که تبدیل به 2۵٠ هزار تن پودر آلومینا می شود. 
تا پیش از وارد مدار ش��دن س��الکو )آلومینیوم 
جنوب( یک س��وم نیاز کش��ور را تولی��د و تامین 
می کردی��م، دو س��وم نی��از این ش��رکت ها نیز از 
طریق واردات تامین می ش��د. با وارد مدار ش��دن 
واح��د فلز آلومینیوم جاجرم، س��الانه ٨٠هزار تن 
پ��ودر آلومینای به این کارخانه اختصاص می یابد. 
باقیمانده آن نیز به کارخانه های آلومینیوم اراک، 
س��الکو و المه��دی و 3٠ه��زار تن نی��ز به صنایع 

شوینده، رنگ، نسوزها و... اختصاص می دهیم. 
نقش ش�ما در ارتق�ای این رتبه چه بوده  �

است؟ 
م��دت ارزیاب��ی فعالیت ه��ای ش��رکت تقریبا 
همزم��ان با حضور من در این ش��رکت اس��ت. از 
بدو ورود به آلومینیوم جاجرم، ابتدا استراتژی ها، 
نقاط قوت و ضعف شرکت، فرصت ها و تهدیدها و 
طرح های توسعه ای تعیین شد. در این میان هم از 

متخصصان داخل کارخانه و هم از سایر متخصصان 
حوزه فلزات برای تبیین این اس��تراتژی ها کمک 

گرفتیم و براساس آن عمل کردیم. 
من اعتقاد راسخ به نیروی انسانی دارم و اهمیت 
جدی برای تمام نیروها از نیروهای پرسنلی گرفته 
تا کارگران، مهندس��ان و متخصصان قائل هستم 
و اهمی��ت ویژه ای به ایده های نو آنها می دهم. در 
کل در حوزه منابع انس��انی، استراتژی  شرکت این 
بود که هر بخش��ی که در شرکت ظرفیت داشت، 

فعال کنیم. 
همانطور که می دانید ش��رکت ما امس��ال حوزه 
رتبه برتر وزارت صنعت، معدن و تجارت را به دلیل 
طرح »سود«یابی)سود کاستیک( از کربنات هایی 
که در فرآیند ما مصرف می شدند هم کسب کرد، 
به نحوی که توانس��تیم از هدررفت مواد شیمیایی 
سود کربنات جلوگیری کنیم. این طرح پژوهشی 
حاص��ل ایده هم��کاران ما بود و ما ای��ن پروژه را 
به عنوان یک واحد جداگانه در مجتمع آلومینیوم 
ایران ایجاد کردیم که به عنوان یک طرح پژوهشی 

برتر وزارتخانه امسال انتخاب شد. 
دس�تاوردهای مجتمع آلومینای جاجرم  �

در بخش اکتشاف چیست؟ 
یکی از مش��کلات م��ا در ابت��دای ورود به این 
مجموعه تهیه خوراک بوکس��یت کارخانه بود در 
همین زمینه س��عی کردیم اکتش��افات را توسعه 
دهیم و موفق ش��دیم در مدت ۴تا۵ سال گذشته 
اکتش��افات را ۵ برابر کنیم و از حدود 1٠ میلیون 
تن ذخیره معادن در ۴ س��ال پیش به 3٨ میلیون 
تن بوکس��یت سخت و دیاس��پوری درحال حاضر 

برسانیم. 
با انجام اکتش��افات تکمیلی جدید، ۷٠ میلیون 
تن بوکس��یت شِ��یلی و 3٨ میلیون تن بوکسیت 
س��خت )دیاس��پوری( حاصل ش��د. ب��ا توجه به 
نی��از س��الانه کارخانه کنونی به ی��ک میلیون تن 

بوکس��یت س��خت به روش بایر، تا 3٠- ۴٠ سال 
ذخی��ره م��اده اولیه داری��م. همچنی��ن، با حجم 
ذخایر اکتش��اف شده بوکسیت شیل و نیاز سالانه 
کارخانه ۵٠٠ هزار تنی به 2 میلیون تن بوکسیت، 
تا 3۵ س��ال امکان ذخیره وجود دارد. اکتش��افات 
م��ا به طور عم��ده در حوزه دیاس��پوریک بود، اما 
اکتشافات بوکسیت شِیلی نیز همزمان انجام  شد. 
خوشبختانه با مطالعات و تایید شرکت ان اف سی و 
شرکت مهندسی نوئی چین به این نتیجه رسیدیم 
که از بوکسیت های شِیلی می توانیم آلومینا تولید 

کنیم.
گفتنی اس��ت ایران در زمینه بوکس��یت کشور 
فقیری به ش��مار می رود. ما ۷٠ میلیون تن از این 
بوکس��یت ها داری��م که به طور عم��ده در جاجرم 
واقع اس��ت. البته هر جایی که بوکس��یت سخت و 
دیاس��پوری که پرعیار است وجود دارد، بوکسیت 
شِیلی هم هس��ت. درحال حاضر مطالعات مرحله 
دوم تهیه آلومینا از بوکس��یت شِ��یلی را در دست 
اقدام داریم و امیدواریم بتوانیم تولید اقتصادی آن 

را به نتیجه برسانیم.
با اکتش��افات انجام ش��ده، ظرفیت بوکس��یت 
شِ��یلی دو برابر ظرفیت بوکسیت دیاسپوری است 
و این بدان معناس��ت که می توانیم دو برابر تولید 
پودر آلومینای فعلی که 2۵٠هزارتن است؛ یعنی 
۵٠٠هزار تن را با بوکسیت شِیلی داشته باشیم که 
در مجموع با تولید قبلی به ۷۵٠هزار تن می رسد. 
این مقدار نیمی از نیاز صنایع آلومینیوم کش��ور 
ب��ه پودر آلومینا را تامی��ن می کند. به این ترتیب 
می توانیم تمام نیاز سالکو به پودر آلومینا را تامین 
کنیم که کار بس��یار ارزش��مندی است و از خروج 

ارز برای خرید پودر آلومینا جلوگیری می شود. 
در همی��ن راس��تا امیدواریم ایمی��درو و وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت ب��رای تحقق این هدف 
توس��عه ای کمک ک��رده و س��رمایه آن را تامین 

کنن��د.  در این زمینه زیرس��اخت های لازم برای 
چنی��ن طرحی آماده اس��ت، جاجرم دارای ریل و 
ب��رق مطلوب بوده و مطالعات تامین آب مورد نیاز 
مرحله 2 پودر آلومینا نیز در دست اجراست. پس 

به راحتی می توانیم مرحله 2 را تعریف کنیم. 
از محل افزایش سرمایه مجتمع آلومینا،  �

این پروژه ها را نمی توان تامین کرد؟ 
پروژه های زنجیره آلومینیوم به شدت سرمایه بر 
هس��تند. به عنوان مثال، کارخان��ه فلز آلومینیوم 
ک��ه با ظرفی��ت ۴٠هزار ت��ن در مرحل��ه یک به 
بهره ب��رداری رس��اندیم، 1۵٠٠میلی��ارد توم��ان 
سرمایه برد. پیش بینی ما برای ظرفیت ۵٠٠هزار 
تن��ی پودر آلومینا حدود ۶٠٠میلیون یورو اس��ت 
البته ممکن اس��ت ب��ا تکمیل مطالعاتش این رقم 

تغییر کند. 
ش�رکت های صنعت آلومینی�وم در این  �

زمینه سرمایه گاری نمی کنند؟
با توجه به نیاز ش��دیدی ک��ه صنایع آلومینیوم 
کش��ور به این محصول دارند، امیدواریم از طریق 
ش��رکت های تولید فلز آلومینیوم بتوانیم سرمایه 
م��ورد نی��از این پ��روژه را نی��ز تامی��ن کنیم. ما 
نمی توانی��م تمام نیاز آلومینیوم س��ازان را به طور 
کلی  تامین کنیم و تنها بخش��ی از آن را پوش��ش 
می دهیم، اما در این مدتی که من در این مجموعه 
حضور دارم، هر بار به هر دلیلی که این کارخانه ها 
پودرآلومینا نداشته باشند یا واردات شان با تاخیر 
انج��ام ش��ود آلومینای م��ورد نیازش��ان را تامین 
کردیم ک��ه در واقع آنها را به معنای واقعی نجات 
داده اس��ت. همانطور که می دانید در این صنعت 
اگ��ر مواد اولیه برای تولید فلز آلومینیوم نرس��د، 
دیگ های آلومینیوم را از دست می دهند و هزینه 
جبران ناپذیری را به این صنعت تحمیل می کنند. 
1٠هزارتن پودر آلومینای مورد نیاز س��الکو برای 

راه اندازی را نیز ما تامین کردیم. 
آی�ا پروژه ه�ای تولی�د پودرآلومین�ا از  �

نفلین سینیت یا آلومیت نیاز شما به خوراک 
را تامین نمی کند؟ 

م��ا روی پروژه های��ی که اس��م بردید حس��اب 
زی��ادی ب��از نکردیم. در حالی که دس��ت کم عیار 
بوکسیت های شِیلی »ا ی ال2صفر3«، 3٨ است و 
نفلین س��ینیت عیار 1۵درصد دارد؛ یعنی نیمی از 
عیار بوکسیت شِیلی. بحث های دیگری هم هست 

که جایی برای گفتن ندارد.

 در زمینه نفلین س��ینیت چند کش��ور از جمله 
چین و روس��یه کار کرده اند اما عیار بوکسیت آنها 
2۶ درصد اس��ت. البته روی ماده معدنی آلومیت 

شاید بتوان حساب کرد. 
به تازگی بحث بومی سازی  و عمق ساخت  �

داخ�ل مورد توجه قرار گرفته، در این زمینه 
ش�رکت آلومینای ایران چه اقدام های انجام 

داده است؟ 
یک��ی از اولویت ه��ای ما بومی س��ازی اس��ت و 
توانس��ته ایم 9۵درصد تجهیزات مان را از تولیدات 
داخل تامین کنیم. در این 1۷ س��الی که ش��رکت 
آلومینی��وم جاجرم فعالیت می کند، بومی س��ازی 
جزو اقدام هایی بوده که انجام ش��ده و ما هم این 
مسیر را ادامه داده ایم. برای سایر فعالیت های مان 
نی��ز از ش��رکت های داخلی کم��ک گرفته ایم که 
 تجهیزات م��ان را تا ح��د ام��کان از داخل تامین
 کنیم.  در همین راس��تا، س��ال گذشته دو قطعه 
مهم را توانس��تیم داخلی سازی کنیم. شفت پمپ 
لئ��و )leva( که قلب کارخانه اس��ت، شکس��ت و 
توانس��تیم با دانش داخلی این شفت را وارد مدار 
کنیم. اینها پمپ هایی با فش��ار بسیار بالا هستند 
که س��رمایه گذاری  هر کدام از آنها 9میلیون یورو 
یعن��ی به اندازه ی��ک کارخانه ارزش دارد، این کار 
بس��یار بزرگی بود یا پمپ های هملمند که برخی 
قطعات آن را توانستیم سال گذشته داخلی سازی 

کنیم. 
ش�رکت های فولادی به دنبال تکنولوگ  �

شدن هستند، آیا از این تجربه ها می توان به 
یک هم افزایی بین صنعت فولاد و آلومینیوم 

رسید؟ 
تولید ما به روش بایر منجر به افزایش ظرفیتی 
از 2۴٠ به 2٨٠ هزار تن می ش��ود. در حال حاضر، 
توس��عه بخش��ی از واحدها را با دان��ش داخلی و 
از طری��ق بومی س��ازی انجام می دهی��م.  صنعت 
آلومینیوم در جهان یک صنعت پیچیده و س��خت 
به شمار می رود و ما هم در این 2٠ سال توانستیم 
بخش های زیادی را بومی س��ازی کرده و به دانش 
آن دس��ت پی��دا کنی��م.  گروهی ک��ه در جاجرم 
مس��تقر اس��ت بس��یاری از واحدها را مهندس��ی 
معک��وس ک��رده و این ت��وان وج��ود دارد. به هر 
حال، جایگاه مجتمع آلومینای جاجرم در صنعت 
آلومینیوم کش��ور، همان جایگاه فولاد مبارکه در 

بین فولادسازان است. 

تورج زارع: این رتبه بندی هر سال بین شرکت های بزرگ 
کشور انجام می شود. امسال نیز ۵00 شرکت برتر کشور 

را رتبه بندی کردند که شرکت ما از نظر رشد سریع در 
4سال گذشته توانست بهترین رتبه را کسب کند و 

بالاترین رشد را در بین شرکت های کشور داشته باشد
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کامبی��ز کاظم پ��ور، مدیرعام��ل ش��رکت فراماش��ین 
جهان گس��تر که در حوزه ماش��ین آلات و اس��تخراج 

معدن فعالیت می کند در حاش��یه این نمایشگاه به 
روزگار معدن گفت: س��ال گذشته به این خاطر که 
این نمایش��گاه در کرمان برگزار ش��د اکثرا مدیران 
بالادس��تی حاضر ش��دند و مدیران میانی و پایین 

دستی نتوانستند حضور پیدا کنند.
 بنابراین از آنجایی که امسال این نمایشگاه در سیرجان 

برگزار می ش��ود امیدواریم مدی��ران میانی و مهندس��ین اجرایی 
کارخانجات مس و آهن نیز از این رویداد بازدید کنند و حضوردر 

نمایشگاه صرفا به مدیران رده بالا خلاصه نشود. 
او تاکی��د کرد: حضور تمامی مدیران در نمایش��گاه می تواند در 

بازاریابی محصولات ما نقش بسیار موثری داشته باشد.
مدیرعامل شرکت فرا ماشین جهان گستر در پاسخ به این سوال 
که چه انتظاری از نمایش��گاه س��یمکس دارید با ابراز خرس��ندی 
از اینکه امس��ال این رویداد معدنی در س��یرجان برگزار می شود، 
 بیان کرد: س��ال گذشته چون بیش��تر معادن از کرمان دور بودند، 
فعالان معدنی نتوانس��تند در نمایشگاه حضور داشته باشند اما از 
آنجا که سیرجان به قلب صنعت فلزات و ذوب آهن ایران نزدیک 

 اس��ت در نتیجه انتظار داریم نمایش��گاه پرباری داش��ته
 باشیم.

 او تاکی��د ک��رد: همچنین س��یرجان نس��بت به 
کرمان ب��ه کارخانجات معدنی نزدیک تر اس��ت به 
طور مثال می توان به رفسنجان و مس بابک اشاره 
کرد؛ بنابراین نزدیکی این نمایشگاه به کارخانه ها و 
شرکت های معدنی باعث می شود متخصصان معدنی 

هم بتوانند حضور داشته باشند. 
او در پاس��خ به این سوال که ش��رکت در نمایشگاه چقدر موثر 
اس��ت، گفت: ما به دنبال حضور در بازار هس��تیم و قصدمان این 
اس��ت که فع��الان معدنی ببینن��د که به تعامل ب��ا آنها علاقه مند 

هستیم. 
کاظم پ��ور با تاکید ب��ر اینکه ماندگاری در بازار مهم تر از س��ود 
اس��ت، گفت: باوجود اینکه کار ما اقتصادی نیست، سعی می کنیم 
در ح��وزه مع��دن بمانیم و همچن��ان کار کنیم چرا ک��ه برای ما 
افزایش اعتبار و شناس��انده ش��دن به بازار کلیدی است. خیلی ها 
در بخش معدن کار کرده و بعد از مدتی به دلیل روبه رو ش��دن با 
مش��کلات ش��غل خود را عوض می کنند اما حضور در بازار و امید 

به آینده باعث می شود که ما همچنان روی پای خود بایستیم. 

ارسلان ش��جاعی، مدیر پروژه نظام مبادلات 
پیمان��کاری فرع��ی و فع��ال در دبیرخان��ه 

تجهیزات معدنی و س��یمانی در ش��رکت 
ش��هرک های صنعتی اس��تان کرمان در 
حاش��یه این نمایش��گاه به روزگار معدن 
گف��ت: نمایش��گاه هم��واره در انس��جام 

بخش��یدن به تلاش ها در زمینه بومی سازی 
در کشور نقش مثبتی داشته و فرصت مناسبی 

برای جامعه صنعتی و معدنی کشور و فعالان این حوزه 
فراهم کرده است. 

در ای��ن رویداد مش��ارکت کنندگان می توانند ش��اهد 
صنعت��ی پایدار، چابک، جهانی، هم��راه با مزیت رقابتی 

و دانش محور باشند.
 بنابرای��ن برپایی نمایش��گاه ها همواره در جهت رونق 
صنایع پایین دس��تی و کاه��ش هزینه های تولید صنایع 
مادر و معرفی فناوری ه��ای روز و نوآورانه نقش موثری 
دارد. ش��جاعی درباره اینکه س��یمکس چقدر به توسعه 
بخش معدن کمک می کند، اظهار کرد: مطمئنا برگزاری 
این نمایش��گاه هدفمند در حوزه صنایع معدنی که یکی 

از حوزه های مهم اقتصاد کش��ور اس��ت باعث 
پویای��ی و افزای��ش به��ره وری در صنعت 
کشور می شود. امیدواریم با شکل گیری 
این نمایشگاه قدم های موثری در زمینه 

تقویت صنایع معدنی برداشته شود.
این فعال معدنی درباره برگزاری این 
دور از نمایشگاه در سیرجان نیز گفت: با 
توجه به اینکه شهرستان سیرجان به سرعت 
به سمت صنعتی شدن پیش می رود مطمئنا برگزاری 
این نمایشگاه در این شهرستان مفید و مثمر ثمر خواهد 

بود. 
او درباره انتظ��اری که از این نمایش��گاه دارد،  گفت: 
بالندگی هر کشوری در گرو رشد و حمایت از ایده های 
نو اس��ت، در همین راستا اولویت این نمایشگاه حمایت 
از شرکت های استارت آپی، دانش بنیان و تأمین کنندگان 
مس��تعد کشور است و سعی می شود تا جایی که امکان 
دارد زمین��ه برای فعالیت هر چه بیش��تر آنها و تقویت 
همکاری ش��ان با شرکت های تولیدی فعال در این حوزه 
فراهم شود.  شجاعی ادامه داد: در همین راستا برگزاری 

نخس��تین استارت آپ حوزه سیمانی و معدنی در استان 
کرمان، با توجه به تعدد واحدهای فعال در این دو حوزه 
ب��رای تاریخ ۱۵تا۱۷ بهمن در دس��ت اقدام اس��ت. در 
ش��رایط کنونی که حکام س��لطه گر قصد دارند با اعمال 
تحریم های پیاپی بر صنایع ایران و ایجاد محدودیت های 
بین المللی در این صنعت اشتغال زا و ارزآور ایجاد اخلال 
کنند وظیفه داریم با اتخاذ تدابیر هوش��مندانه و تبدیل 
تهدی��دات به فرصت زمینه را ب��رای رونق بیش از پیش 

این صنعت فراهم کنیم. 
گفتنی اس��ت شرکت های بزرگ کشور از جمله فولاد 
مبارکه، فولاد هرمزگان، توکا فولاد، فولادسنگ مبارکه، 
ش��رکت های فولادس��ازی مث��ل MMTE و ش��رکت 
ش��کوفا صنعت پویا، ش��رکت ملی صنایع م��س ایران، 
تامین کنن��دگان داخلی و خارج��ی و نمایندگان ایرانی 
برندهایی از ترکیه، هندوس��تان، س��وئد، آلمان، نروژ و 
چین نیز در این نمایش��گاه حضور دارند. این نمایشگاه 
در مس��احتی حدود ۸هزار مترمرب��ع در محل پردیس 
دانش��گاه آزاد اسلامی واحد س��یرجان درحال برگزاری 

است. 

رونق صنایع پایین دستینمایشگاهی برای تمام مدیران

در کارگاه تخصصی اقدامات بومی سازی سیمکس۲۰۲۰ سیرجان مطرح شد
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علی زهرودی، مدیر مهندسی معکوس 
و بومی س��ازی ش��رکت س��نگ آهن 

گهر زمین در ای��ن پنل تخصصی، 
با اش��اره به وضعیت ش��رکت های 
معدن��ی قبل از تحریم ه��ا، گفت: 
فرهن��گ غال��ب در بخ��ش معدن 

مهندسی، تامین کالا، ساخت و اجرا 
) ای پی س��ی( بوده اس��ت. در این مدل 

ش��رکت های خارجی مانور زی��ادی داده اند. آنها 
کارخانه هایی با تکنولوژی تکراری احداث کرده و 
برای هرکدام جداگانه پول دانش فنی و مهندسی 
می گرفتند. در این روند شرکت های معدنی نیز با 

همین الگو پیش می رفتند.  
علی زهرودی، با اش��اره به وضعیت شرکت های 
معدنی بعد از تحریم ها گفت: تحریم ها باعث شد 
ای��ن وضعیت تغیی��ر کند، ش��رکت های خارجی 
حتی یک برگ اطلاعات برای تعمیرات و قطعات 
تیراژی به ما ندادند. بنابراین کوچک ترین فرمول 
مهندس��ی و روش ه��ای تعمیرات��ی را از ما دریغ 

کردن��د. از ط��رف دیگ��ر رهب��ر معظم 
انق��لاب ب��ه طراحی مبان��ی اقتصاد 
موجب  ک��ه  پرداختند  مقاومت��ی 
ش��د توجه به توان ساخت داخل 
بیش��تر ش��ود. درنتیجه این روند 
مج��اب  را  معدن��ی  ش��رکت های 
ک��رد به س��اخت داخ��ل رو آورده و 
ب��ر توان خود متمرکز ش��وند. گهرزمین 
س��ال ۱۳۹۵ به طورج��دی بحث بومی س��ازی را 
آغاز ک��رد و ویژگی متف��اوت آن ازجمله قابلیت 
ریسک پذیری بالای مدیران موفقیت را برای این 
مجموع��ه به ارمغان آورد. وی با تاکید بر اهمیت 
توجه ب��ه بومی س��ازی اظهار کرد: بومی س��ازی 
روش و مکانیس��م دس��تیابی به فناوری و تولید 
محص��ول با تکیه  بر توانمندی ه��ای نرم افزاری و 
سخت افزاری موجود در کشور است.  این مفهوم 
که در ابتدا در نهادهای خاص کش��ور با دس��تور 
رهب��ر معظم انقلاب مورد توج��ه قرار گفت، تنها 
شامل مهندسی معکوس نمی شود بلکه دستیابی 

ب��ه توانمندی فن��اوری و تولید محصول را نیز در 
برمی گیرد.  زهرودی با اشاره به تفاوت های میان 
بومی س��ازی و کپی س��ازی گفت: در کپی سازی 
هرچن��د ممکن اس��ت قطعه س��اخته ش��ود اما 
فناوری ایجاد نمی ش��ود، درحالی که بومی سازی 
ش��امل فناوری و تولید محصول است. دراین بین 
روش مهندس��ی معکوس نیز ی��ک روش میان بر 
است که با کمک آن به دنبال رسیدن به محصول 

و فناوری هستیم.
بومی س��ازی  و  معک��وس  مهندس��ی  مدی��ر   
شرکت س��نگ آهن گهر زمین تاکید کرد: از میان 
روش های دس��تیابی به فناوری نیز روش تحقیق 
و توس��عه مهم ترین و بهترین راه است که ما را به 
طراحی محصول می رس��اند. او با اش��اره به نقش 
دانش��گاه ها و پژوهشگاه ها در رش��د بومی سازی 
گفت: تحقیق و توس��عه به عنوان مهم ترین راه از 
دانشگاه  آغاز می شود. امروز ترکیبی از مهندسین 
جوان کارکش��ته و باتجربه، بومی سازی را در گهر 

زمین پیش می برند.

س��ینا کمالی، کارش��ناس بومی س��ازی در 
هلدینگ ولکان صنعت س��پاهان با معرفی 

ای��ن ش��رکت اظهار ک��رد: م��ا در حوزه 
و  س��رمایه گذاری  توس��عه  و  تحقی��ق 
فعالیت های زیادی داش��ته و توانسته ایم 
قطعات اس��تراتژیکی را در زنجیره فولاد 

بومی سازی کنیم.  کارش��ناس بومی سازی 
در هلدینگ ولکان صنعت س��پاهان با اشاره به 

توانمندی های این هلدینگ در حوزه بومی س��ازی ادامه 
داد: برای نخس��تین بار توانس��ته ایم پمپ��ی را که قبلا 
ساخت کشور آلمان بود، بومی سازی کنیم. در خاورمیانه 

تنه��ا ۴ م��ورد از این پمپ ها وج��ود دارد و ما 
نی��ز در واحد تحقیق و توس��عه ب��ه نتایج 
مطلوبی رس��یده ایم. توانس��ته ایم قطعات 
نرمال را به شکل کامل بومی سازی کرده 
و به صورت داخلی تولید کنیم. همچنان 
در مجموع��ه گل گهر مطالعات��ی را انجام 
می دهیم تا بتوانیم زنجیره بومی س��ازی را 
کامل کنیم.  کمالی با اش��اره به مش��کلات سر 
راه تولید در ش��رایط تحریم گفت: یکی از شاخصه های 
اصلی پیش��رفت و توس��عه پایدار در هر کشوری تولید 
ناخال��ص ملی اس��ت، در این روند نبای��د بگذاریم ارز از 

کش��ور خارج ش��ود. ما باید تلاش کنیم بارونق صادرات 
ارز را وارد و از خ��روج آن جلوگی��ری کنی��م. دراین بین 
یکی از رس��الت های ش��رکت ولکان صنعت ورود ارز به 
کش��ور است و تا جایی که بتواند سعی کرده بر این مهم 
پافشاری کند.  کارشناس بومی سازی در هلدینگ ولکان 
صنعت سپاهان در پایان با اشاره به مشکلات موجود در 
حوزه تولید و خود تحریمی ها گفت: این مس��ئله آن قدر 
فش��ار بر تولیدکننده را افزایش داده که کار را ناممکن و 
دشوار ساخته است. این در حالی است که تولیدکننده ها 
ب��ه حمایت های ضمنی و عملی نی��از دارند تا بتوانند به 

کار خود ادامه دهند. 

سینا سالاری، کارش��ناس بومی سازی 
ش��رکت گهر زمی��ن در ادام��ه این 

ک��رد:  اظه��ار  تخصص��ی  کارگاه 
پروژه های��ی ک��ه از س��ال ۱۳۹۵ 
بومی س��ازی گهرزمین  واح��د  در 
حوزه ه��ای  در  اس��ت  انجام ش��ده 

مختلف ازجمله خردایش و تعمیرات 
برای رشد بومی سازی بوده است. به دنبال 

آن هستیم تا برنامه های سال ۱۳۹۹ را در راستای 
توسعه بومی سازی و در جهت سیاست های استان 
کرمان پیش ببریم.  کارشناس بومی سازی شرکت 
گه��ر زمین ب��ه پروژه های این ش��رکت در حوزه 
خردایش ) پایپینگ( اشاره کرد و گفت: پروژه های 
ما در بخش خردایش به ۲ دسته ساخت لوله های 
ضد س��ایش و پمپ های انتقال تقس��یم می شوند 
ک��ه ش��اخص ترین آنه��ا س��اخت لوله ه��ای ضد  
سایش اس��ت.  او با اشاره به مشکلاتی که قبل از 
بومی سازی در کشور وجود داشت، ادامه داد: یکی 
از معضلات مجموعه ه��ای معدنی عمر و عملکرد 

پایی��ن لوله ها بود. متاس��فانه بعد از ۵۰ 
س��اعت کار لوله ها دچار فرس��ایش 
کامپوزیت  می ش��دند.  تخری��ب  و 
روسی، بهترین برند لوله هایی بود 
که از خارج وارد کشور می شدند و 
حدود ۵۰۰ س��اعت کارآیی داشت 
ولی ب��ا اقدامی که در داخل کش��ور 
ص��ورت گرف��ت توانس��تیم در مجتم��ع 
بنی هاش��م دورود لوله های ضد سایشی را بسازیم 
که حدود ۲۰۰۰ س��اعت یعن��ی ۴ برابر خارجی 

کار  کند.
 او همچنین تاکید کرد: با طراحی مهندس��ین 
داخل��ی عملکرد و طول عم��ر پمپ های انتقال تا 
ح��دود ۴ برابر افزای��ش پیدا ک��رد، ضمن اینکه 
میزان هزینه ها نیز به شدت کاهش یافت.  سالاری 
با اش��اره به تجهیزات ح��وزه خردایش گفت: دو 
تجهیز اساسی در خطوط کنسانتره ایجادشده که 
شامل آس��یاب غلطکی و گلوله ای است. پروژه ای 
را از س��ال ۹۵ یعنی از بدو تاس��یس بومی سازی 

گهر زمین آغاز کردیم که در ۴ فاز ازجمله ساخت 
قطعات، تایر، سیس��تم یاتاقان بندی تعریف ش��د. 
میزان کارهای مهندسی این پروژه حدود ۲۰ هزار 
نفر س��اعت در یکی از واحدها و میزان جلوگیری 
از خروج ارز برای س��اخت یک مجموعه حدود ۲ 
میلیون یورو در س��طح شرکت و ۲۰ میلیون یورو 
در س��طح ملی بوده اس��ت.  او همچنین با اشاره 
به پروژه دیگ��ر مجموعه گهرزمی��ن در خصوص 
س��اخت پوس��ته بال میل گفت: این پروژه در سه 
فاز طراح��ی،  تولی��د داخل ورق ه��ای فولادی و 
س��اخت پوسته توسعه پیدا کرد. تمامی این فازها 
توسط مهندسین داخلی انجام شده است. هرچند 
به دلی��ل وجود تحریم ها ام��کان تامین ورق های 
ف��ولادی از خارج از کش��ور نبود اما با مش��ارکت 
پیمان��کاران داخلی توانس��تیم آنها را بس��ازیم. او 
ادامه داد: درحال حاضر کار س��اخت پوسته رو به 
اتمام است و تا س��ال آینده برای نخستین بار در 
کشور ش��اهد ساخت و اتمام پوس��ته بال میل با 
ابعاد ۵ .۵ متر قطر و ۱۲ متر طول خواهیم بود. 

عبدالله نجیب، فعال نمایش��گاهی نی��ز درباره اهمیت 
توسعه فولاد س��خن گفت و اظهار کرد: توسعه فولاد 

اثر عمده ای بر اقتصاد خواهد داشت که شامل تامین 
ارز کش��ور و افزایش درآمدهای عمومی و اش��تغال 
در شهرس��تان س��یرجان و اس��تان کرمان اس��ت. 
اش��تغال غیرمستقیم و توس��عه صنایع پایین دستی 

ازجمله دس��تاوردها در توس��عه فولاد است. این فعال 
نمایش��گاهی با اش��اره به اهمیت برگزاری نمایش��گاه در 

سیرجان گفت: سیمکس ۲۰۲۰ فرصت حضور را برای تمام صنایع 
فولادی استان کرمان و سیرجان فراهم کرده است. 

برگزاری این نمایشگاه در س��یرجان موجب پویندگی صنایع و 

برآیند آن امضای قراردادهای اقتصادی است. 
نجیب با اش��اره به اینکه نمایش��گاه س��یمکس به 
نحو شایس��ته ای برگزارشده اس��ت، از برگزاری آن 
در فضای دانش��گاه آزاد انتقاد و  بیان کرد: به عنوان 
برگزار کننده ۱۳ ساله نمایشگاه های تخصصی باور 
دارم این نمایش��گاه به نحو مناس��بی برگزار شد اما 
تامی��ن مح��ل نمایش��گاه بین المللی برای س��یرجان 
الزامی اس��ت. بخش خصوصی برای س��اخت نمایش��گاه 
بین المللی اظهار علاقه کرده اس��ت و امی��دوارم در آینده به جای 
اینکه نمایش��گاه در فضای دانش��گاه برگزار شود یک محل دائمی 

برای آن فراهم شود.

دستیابی به فناوری 

بومی سازی قطعات استراتژیک 

توسعه بومی سازی در سال 99

سیرجان نیازمند محل دائمی برای نمایشگاه 

 منیر حضوری: کارگاه تخصصی با عنوان »اقدامات بومی سازی در کشور« 
در دومین روز از دومین نمایش�گاه و همایش بین المللی معدن، صنایع معدنی 
و زنجیره تامین فولاد )س�یمکس2020( در شهرس�تان س�یرجان برگزار شد. 
در این کارگاه تخصصی که به همت ش�رکت س�نگ آهن گوهر زمین و ش�رکت 

معدنی و صنعتی گل گهر برگزار شد، کارشناسان حوزه بومی سازی به اظهارنظر 
پرداختند. 

گفتنی اس�ت، دومین نمایشگاه و همایش بین المللی معدن، صنایع معدنی و 
زنجیره تامین فولاد ۵ تا 8 بهمن 98 در محل دانش�گاه آزاد اس�امی سیرجان 

برگزار ش�د. با توجه به اینکه در س�یرجان زنجیره تامین فولاد از سنگ آهن تا 
محصول نهایی ش�مش و میلگرد تکمیل شده و منطقه گل گهر نیز تولیدکننده 
بیش از ۵0 درصد س�نگ آهن کش�ور است، امس�ال این نمایشگاه با مساحتی 

بیشتر و برنامه ریزی بهتر برگزار شد.

بومی سازی با ساخت لوله های ضدسایش



شنبه  12 بهمن 1398  6 جمادی الثانی 1441   اول فوریه 2020   سال دوم  شماره 308

آدرس: تهران- میدان هفتم تیر- خیابان قائم مقام فراهانی-   پلاک 74
تلفکس:88103730

سازمانآگهیها:88722732-3 
توزیعوسازمانشهرستانها:88724211

www.instagram.com/Madandaily
www.Madandaily.com

www.twitter.com/Madandaily
www.t.me/Madandaily

 E-mail:info@madandaily.com
tozi.smtnews@gmail.com

چاپ: شرکت چاپ رواق روشن مهر

خدادادغریبپور:باهمکاریشرکتهای
دانشبنیانوبزرگمعدنیوصنایعمعدنی
بهدنبالهمآفرینیارزشهستیم،چراکه

همآفرینیارزش،جایگاهبالاتریازارزشآفرینی
دارد

صاحبامتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل

مدیرمسئول:
ناصر بزرگمهر

سردبیر:محبوبه ناطق
همکاران:سارا اصغری- منیر حضوری

مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی
نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

دستیابیایرانبهبومیسازی
دانشاستحصالعناصرنادرخاکی

سه شنبه هفته گذشته آیین گشایش پایلوت استحصال عناصر نادر خاکی و سایر 
عناصر استراتژیک در مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران متعلق به ایمیدرو و 
واقع در شهرک کاوش متعلق به سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( با 
حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری، معاون 

سازمان انرژی اتمی و رئیس هیات عامل ایمیدرو برگزار شد. 
جذب��۵00نخبه�در�شرکت�های�بزرگ���

در آیین گش��ایش پایلوت اس��تحصال عناصر نادر خاکی، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت دستیابی به دانش ساخت کارخانه عناصر نادر خاکی را از افتخارات دانست 
و با اشاره به نهضت ساخت داخل گفت: این اقدام موجب شده یک میلیارد و 200 
میلیون دلار کالا به س��اخت داخل تبدیل شود. نتیجه آن، صرفه جویی قابل توجه 
ارزی و ایجاد اش��تغال اس��ت.  رضا رحمانی، با بیان اینکه نوسازی معادن و تکمیل 
زنجیره فلزات اساسی در برنامه قرار دارد، ادامه داد: صادرات صنایع معدنی افزایش 
اما صادرات بخش معدن کاهش یافته، گفت: در چند س��ال گذش��ته، 23 میلیون 
تن صادرات سنگ آهن داشتیم که این رقم در سال گذشته به کمتر از 8 میلیون 
تن رسید. این امر، نشان دهنده ایجاد ارزش افزوده در محصولات و فاصله گرفتن از 
صادرات مواد اولیه و خام فروشی است.  به گزارش ایمیدرو، وی با بیان اینکه امسال 
مجوز جذب ۵00 نخبه با حقوق مناس��ب را در ش��رکت های بزرگ گرفتیم، گفت: 
به دنبال آن هس��تیم که نفرات برتر کنکور، دانش��گاه ها و حتی دانشگاه های محل 
اس��تقرار واحدهای صنعتی و معدنی را جذب کنیم. مس��ئولیت این کار به معاونت 
آموزش، پژوهش و فناوری وزارتخانه داده شده است تا نیروهای مستعد را شناسایی 

و به واحدهای مس، فولاد، آلومینیوم، خودروسازی و... معرفی کند. 
توانایی�ایمیدرو�به�عنوان�قطب�توسعه�علم�و�فناوری���

س��ورنا ستاری، معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری در آیین گشایش پایلوت 
اس��تحصال عناصر نادر خاکی و س��ایر عناصر اس��تراتژیک گفت: ایمیدرو می تواند 
قطب توس��عه علم و فناوری در حوزه معادن و صنایع معدنی در این منطقه باش��د 
و مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی می تواند به عنوان ش��تاب دهنده، شرکت های 
دانش بنیان و اس��تارت آپی را مورد حمایت قرار دهد.  وی با بیان اینکه کش��ور را 
دیگر نمی توان با خام فروش��ی اداره کرد، ادامه داد: حذف خام فروش��ی با توس��عه 
فناوری اتفاق می افتد و این امر، زمانی انجام می ش��ود که طراحی ها، لایسنس ها و 
ماشین س��ازی ها در داخل انجام شود.  ستاری با تاکید بر اینکه فناوری را خریدنی 
نیس��ت، یاد گرفتنی اس��ت و هیچ قرارداد خرید فناوری، به توس��عه فناوری منجر 
نمی ش��ود، گف��ت: تولید محصول ناش��ی از پژوهش حاصل س��رمایه گذاری بخش 
خصوصی اس��ت و در هیچ کش��وری، دولت نمی تواند محصول��ی قابل رقابت تولید 
کند.  س��تاری با اشاره به اینکه اراده می تواند پایلوت استحصال عناصر نادر خاکی 
را به کارخانه صنعتی تبدیل کند، خاطرنش��ان کرد: توس��عه زمانی اتفاق می افتاد 
که ش��رکت های بزرگ در حوزه فناوری س��رمایه گذاری کنند. البته این روند، الان 

شروع شده است. 
ایمیدرو؛�شتاب�دهنده�ملی�در�حوزه�فناوری���

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: افتتاح امروز، حاکی از توانمندی ما در مطالعه 
فنی، بومی س��ازی دانش فنی مهندس��ی و س��اخت کارخانه استحصال عناصر نادر 
خاکی است.  خداداد غریب پور در آیین افتتاح پایلوت استحصال عناصر نادر خاکی 
و سایر عناصر استراتژیک ضمن بیان این مطلب اظهارکرد: استراتژی وزیر صنعت، 
مع��دن و تج��ارت، توجه به موضوع فن��اوری، تحقیقات و عل��وم و تاکید بر تمرکز 
واحد های صنعتی و معدنی به این مهم است.  رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره 
ب��ه ارزش بالای عناصر نادر خاکی بیان کرد: نرخ ه��ر کیلوگرم عناصر نادر خاکی 
بین ۵ تا ۶0 دلار است و در مواقع خاص، به 100 برابر می رسد. ماده اولیه پایلوت 

راه اندازی شده، از معدن ساغند است که حدود ۶0 میلیون تن ذخیره دارد.
 وی اف��زود: در این زمینه، ش��رکت های بزرگ معدنی و صنایع معدنی می توانند 
س��رمایه گذاری کنند و بخش ه��ای گوناگون مانند هوافضا و خودرو نیز مش��تری 
محصولات این صنعت هستند. در این طرح، همکاری بسیار مطلوبی بین ایمیدرو، 
س��ازمان ان��رژی اتمی و مرک��ز تحقیقات فرآوری م��واد معدنی ایران انجام ش��د.  
غریب پور با بیان اینکه ایمیدرو در زمینه اکتشافات عمیق اقدام کرده است، گفت: 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی در منطقه ایران مرکزی، 3 هزار متر اکتش��اف 
عمی��ق انجام داده اس��ت.  رئیس هیات عام��ل ایمیدرو با بیان اینک��ه هدف ما از 
انجام پژوهش ها، نیازمحور کردن آن اس��ت، تصریح کرد: با 4 دانشگاه معتبر کشور 
)ته��ران، علم و صنعت، امیرکبیر و ش��ریف( در 4 طرح پژوهش��ی بخش معدن و 
صنایع معدنی شامل شناسایی متدولوژی )روش شناسی( اکتشافات عمیق، کاهش 
گازهای گلخانه ای برای 44 واحد، استانداردسازی ایمنی معادن برای واکنش سریع 

در شرایط اضطراری و استحصال باطله های معدنی همکاری داریم. 
 غریب پور با اش��اره به اینکه مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران جزو 10 
مرکز برتر پژوهش��ی کشور اس��ت، اذعان کرد: طرح پژوهش��ی این مرکز در سال 
گذش��ته با عنوان طرح ارزیابی زیست محیطی در فلوتاسیون مواد معدنی به عنوان 

بهترین طرح پژوهشی برگزیده شد.  
وی ادامه داد: این مرکز تاکنون 1۹4 پایان نامه را در بخش معدن و صنایع معدنی 
حمایت کرده است و این حمایت ها از پایانه ها دانشجویان ادامه دارد.  رئیس هیات 
عامل ایمیدرو با بیان اینکه تربیت نیروی انس��انی در مقاطع گوناگون برای بخش 
معدن و صنایع معدنی انجام ش��ده و در بخش تکنسین اقدامی نشده است، گفت: 
مرک��ز تحقیق��ات فرآوری مواد معدن��ی ایران در زمینه تربیت تکنس��ین در حوزه 
فرآوری اقدام کرده اس��ت. وی ادامه داد: شرکت سرب نخلک نیز در زمینه تربیت 

تکنسین ایمنی و بهداشت اقدام می کند. 
 غریب پ��ور با بیان اینکه ایمیدرو به عنوان ش��تاب دهنده مل��ی در حوزه فناوری 
معدن و صنایع معدنی عمل می کند، گفت: در جشنواره اینوماین امسال، 123 ایده 
م��ورد ارزیاب��ی و داوری 80 نفر قرار گرفت. از این می��زان، 1۵ ایده با حضور دکتر 
نیلی برگزیده و وارد مرحله تجاری س��ازی می ش��ود.   وی افزود: شرکت های بزرگ 
بخش معدن و صنایع معدنی نیز ایده های شرکت های دانش بنیان را جذب و برای 
توس��عه آن سرمایه گذاری می کند. رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به نقشه راه 
معدن و صنایع معدنی خاطرنشان کرد: در سال نخست اجرای این نقشه، ۵۶ درصد 

برنامه محقق شده است.

خبر

ایمیدروشتابدهندهایدههایارزشآفرینمعدنیمیشود

»درآلو«کلیدیترینطرحتوسعهشرکتمس

طرح: حسین  علیزادهزیان نا امیدی در جوانان بیشتر از معضل بیکاری و مسائل اقتصادی است 

کارتونروز

غریب�پور�در�آیین�گشایش�اینوماین۲خبرداد:

 گروه معدن: 
محبوبه ناطق: نمایشگاه دومین جشنواره 
ایده ه��ای ارزش آفری��ن ب��ه همت موسس��ه 
یونیدرو )موسس��ه مش��ترک بین ایمیدرو و 
دانش��گاه تهران( با محوری��ت ارائه نیازهای 
فناوران��ه به بخ��ش معدن و صنای��ع معدنی 
گش��ایش یاف��ت. در این آیی��ن از 400 ایده 

نوآورانه رونمایی شد. 
در این نمایشگاه شرکت های بزرگ معدنی 
و صنایع معدنی همچون شرکت ملی صنایع 
مس، گل گهر، فولاد مبارکه، فولاد خوزستان 
و شرکت های دانش بنیان گرد هم آمده اند تا 
با هم اندیش��ی، پیوند صنعت و دانش بنیان ها 
را رقم بزنند. در این نمایش��گاه ش��رکت های 
دانش بنی��ان در حوزه های هوشمندس��ازی 
ناوگان حمل ونقل، حفاری، تولید، آزمایشگاه، 
س��اخت قطعات و  تجهیزات و... حضور دارند. 
یکی از محورهای اصلی جشنواره اینوماین2، 
معرفی نیازهای فناورانه ش��رکت های حوزه 

معدن و صنایع معدنی است. 
�۲۰طرح�پژوهشی�نیازمحور���

خ��داداد غریب پ��ور، 
عامل  هی��ات  رئیس 
آیی��ن  در  ایمی��درو 
گش��ایش اینوماین2 
ایمی��درو  گف��ت: 
به عنوان شتاب دهنده 
مل��ی در ح��وزه فناوری ه��ای بخش معدن و 

صنایع معدنی عمل می کند. 
غریب پ��ور ب��ا تش��کر از ش��رکت های حامی 
ای��ن همای��ش و همچنین صن��دوق نوآوری 
ب��ر برگزاری جش��نواره ها مرتب��ط با موضوع 
بومی سازی تاکید کرد و گفت: رویدادها زیاد 
اس��ت اما ای��ن رویداد یک تفاوت اساس��ی با 
دیگر جش��نواره ها و همایش ها دارد؛ رش��ته 
معدن در ایران همزاد دانش��گاه تهران و یکی 
از 4 رش��ته  اولی است که این دانشگاه در بدو 
تاس��یس آن پذیرش دانشجو داشت، پس جا 
دارد این دانش��گاه چنین همایشی را ترتیب 

بدهد.
 رئی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو درب��اره 
س��اختاردهی به همکاری های حوزه دانش و 
صنعت اش��اره کرد و  افزود: ایمیدرو به همراه 
دانشگاه تهران با تاسیس موسسه ای مشترک 
به  ن��ام یونیدرو، به نهادس��ازی در این بخش 

اقدام کرده اند. 
وی ب��ا بیان اینکه ما در ایمیدرو و اینوماین 
به دنب��ال این هس��تیم که در ای��ن مجاورت 
نقش آفرین و گفت وگوی اس��تراتژیک داشته 
باش��یم، اظهارکرد: معتقدی��م گفت وگوهای 
اس��تراتژیک از اهداف و اس��ناد اس��تراتژیک 
مهم تر اس��ت؛ کم نیست برنامه های ۵ ساله و 
ششم و رشد و تورم 8 درصد و... که بسیاری 
از آنها به نتیجه ای نرس��ید و دلیل اصلی این 

امر نبود گفت وگوی استراتژیک بود. 
رئیس هیات عام��ل ایمیدرو تاکید کرد: با 
همکاری ش��رکت های دانش بنی��ان و بزرگ 
معدنی و صنای��ع معدنی به دنبال هم آفرینی 
ارزش هس��تیم، چراک��ه هم آفرین��ی ارزش، 

جایگاه بالاتری از ارزش آفرینی دارد. 
مع��اون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه 
داد: ایمی��درو این ارتب��اط را رونق می دهد و 
تس��هیل می کند.  غریب پور با تاکید بر اینکه 
استراتژی ایمیدرو از س��وی دانشگاه تدوین 
ش��ده، اظهارکرد: امس��ال در جش��نواره دوم 
اینومای��ن با فرآیندی که ایجاد ش��ده تعداد 
ایده های ارزش آفرین با رشد حدود 3 برابری 

به 400 مورد رسید. امسال 20 طرح پژوهشی 
براساس نیاز حوزه صنایع معدنی طراحی شده 
که به طور عمده به حوزه محیط زیست مربوط 
اس��ت. وی افزود: تنها بر صنعت فولاد تمرکز 
نداریم و صنایع مس در کنار بخش های اصلی 
همچون اکتش��اف، اس��تخراج و فرآوری نیز 
شامل طرح های پژوهشی می شوند. غریب پور 
تاکید کرد: ظرفیت آموزش��ی ایمیدرو 2برابر 
 و ظرفیت پژوهش��ی آن ۵0 درصد رشد یافته

 است. 
رئی��س هیات عام��ل ایمی��درو همچنین 
گف��ت: در جش��نواره دوم اینومای��ن، حضور 
7 ش��رکت ب��زرگ معدنی و صنای��ع معدنی، 
برگ��زاری نشس��ت های دوطرفه، نمایش��گاه 
ارائه دس��تاوردهای فناورانه و مهم تر از همه 
پیگی��ری ایده های ارائه های ارائه ش��ده جزو 
تغییرات جشنواره امسال نسبت به جشنواره 

نخست است. 
�4هزار�پروژه�در�سامانه�تاپ� �

برات قبادیان، معاون 
و  پژوهش  آم��وزش، 
وزارت  فن��اوری 
و  مع��دن  صنع��ت، 
تجارت نیز در دومین 
ایده های  جش��نواره 
ارزش آفرین )اینوماین 2( اظهارکرد: همیشه 
صحبت از رابطه صنعت و دانش��گاه بوده، اما 
ای��ن ام��ر باید از رابطه بگذرد و به مش��ارکت 
برسد، با این حال من این پرسش را دارم که 
چرا در این 8۵ س��ال تاسیس دانشگاه تهران 
ش��کل نگرفت��ه اس��ت و چ��را بای��د ش��کل 

می گرفت؟ 
وی افزود: زمانی مشارکت شکل می گیرد که 

دو بخش به یکدیگر نیاز داشته باشند. 
مع��اون آم��وزش، پژوه��ش و فن��اوری 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت ادامه داد: 
در وزارتخان��ه ی��ک پلتف��رم یا زیرس��اخت 
اساسی ش��کل گرفته که پاس��خ به نیازهای 
آینده اس��ت و مش��ارکت صنعت و دانش��گاه 
 کلی��د خورده و ای��ن راه ادامه پی��دا خواهد 

کرد. 

قبادی��ان با بیان اینکه بس��تر مش��ارکت و 
هم��کاری صنعت و دانش��گاه فراهم اس��ت، 
گف��ت: وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت در 
س��ال ۹8، طرح توانمندسازی تولید و توسعه 
پایدار)تاپ( را اجرایی کرد که در آن 2 پروژه 
در ح��وزه معاونت آموزش، پژوهش و فناوری 

بود. 
وی با بیان اینکه حمایت از وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت، 34 پ��روژه را در 7محور 
تعریف کرده با اشاره به سامانه »تاپ«، افزود: 
از 77 هزار واح��د صنعتی، معدنی و تجاری، 
قرار بود امس��ال 4 هزار بنگاه در این س��امانه 
ثبت نام و نیازهای خ��ود را در پایان نامه های 
دانشجویی تعریف کنند، اما از نیمه دوم سال 
و آغاز به کار سامانه تا اکنون تا امروز این عدد 
ب��ه 8 ه��زار بنگاه صنعت��ی، معدنی و تجاری 
رسیده اس��ت. همچنین پیش بینی کردیم 3 
هزار پروژه در این س��امانه داش��ته باشیم اما 

اکنون به 4 هزار پروژه رسیده است. 
معاون آم��وزش، پژوهش و فناوری وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت با بیان اینکه اکنون 
بهترین ش��رایط ب��رای مش��ارکت صنعت و 
دانش��گاه اس��ت و در روزهای طلایی ارتباط 
صنعت و دانش��گاه ق��رار داری��م، اظهارکرد: 
بررس��ی ها نشان می دهد سال ۹7، حدود 43 
میلیارد دلار کالا و فناوری وارد ش��ده که 10 
میلی��ارد دلار آن مرب��وط به صنعت، معدن و 
تج��ارت بوده و فقط در یک م��ورد در حوزه 
مع��دن و صنایع معدنی )الکترود گرافیتی به 

ارزش 700 میلیون دلار( واردات داشتیم. 
قبادیان گفت: دانش��گاه ها و پژوهش��گاه ها 
وارد عرصه شده و برای این 10 میلیارد دلار، 
ایده بدهند. شرکت های بزرگ و ایمیدرو نیز 

بودجه آن را تأمین می کنند. 
وی ادام��ه داد: م��ا بای��د به ای��ن فرهنگ 

برگردیم و دنباله روی دیگران نباشیم. 
شناسایی�نیاز�بازار���

معاون پژوهشی دانشگاه تهران بر تعامل دو 
جانبه صنعت و دانش��گاه براس��اس نیازهای 
بازار تاکید کرد. محمد رحیمیان در دومین 
جشنواره ایده های ارزش آفرین بخش معدن 

و صنایع معدنی بر ارتباط دوجانبه صنعت و 
دانشگاه بر اساس نیازهای واقعی و نیازهای 
بازار تاکید کرد و گفت: این ارتباط دوجانبه 
زمینه س��از تعالی و رسیدن به اهداف در هر 

دو طرف خواهد شد.
 وی اف��زود: در ای��ن 
دوجانب��ه،  ارتب��اط 
خدمات��ی  دانش��گاه 
و  آم��وزش  همچون 
معلوم��ات  ارتق��ای 
دانشجویان متناسب 
با نیاز بازارکار، ش��ناخت نیازهای پژوهشی 
بخش صنعت و بروزرس��انی آنها، بکارگیری 
نتایج و گزارش بازخورد خدمات ارائه شده و 
فراه��م کردن ب��ازار کار را ارائه خواهد کرد. 
رحیمیان به شکاف در ارتباط بین صنعت و 
دانش��گاه اش��اره کرد و گفت: بی توجهی به 
الزامات و نیاز بومی کشور در انتقال دانش و 
فناوری به دلیل نبود آشنایی دانش آموختگان 
با فضای صنعت کشور بوده و در نتیجه ارائه 
ایده ه��ای ارزش آفری��ن فناوران��ه را دور از 
انتظار خواهد کرد. معاون پژوهشی دانشگاه 
تهران تصریح کرد: اس��تقرار نظام هماهنگی 
بی��ن صنعت و دانش��گاه می تواند در رش��د 
درآم��د ناخالص مل��ی و افزای��ش صادرات 
غیرنفت��ی و بهبود تراز تجاری کش��ور نقش 
بس��زایی ایفا کند.  وی ادامه داد: بنگاه های 
اقتصادی به تنهایی قادر به تامین قابلیت های 
علم��ی خ��ود نیس��تند و نیاز ب��ه حمایت و 
سیاس��ت گذاری در سطح ملی دارد. در این 
راس��تا شناخت نیازمندی ها و داشتن قدرت 
در رف��ع نیازهای صنعت نقش بس��زایی ایفا 
می کند که برگزاری جشنواره اینوماین 2 از 
جمله اقدام ها برای شناخت نیازها در بخش 

معدن و صنایع معدنی است. 
استقبال�از�اینوماین��۲

غلامرضا ملاطاهری، 
و  آم��وزش  مدی��ر 
پژوهش و فناوری در 
این جش��نواره گفت: 
اینوماین  جش��نواره 
بنیادینی  تفاوت  دو، 
ب��ا اینومای��ن یک داش��ت و این اس��تقبال 
بی نظیر امروز نشان دهنده این تفاوت است. 
وی اف��زود: م��ا در جش��نواره اینومای��ن 2، 
شرکت های بزرگ معدنی و صنایع معدنی را 
وارد میدان کردیم و ش��اید این اس��تقبال به 
این دلیل باش��د.  وی ادامه داد: خوشبختانه 
ای��ن ش��رکت ها با ای��ن نگاه ک��ه در نهایت 
صاح��ب ای��ن ایده ها خواهند ش��د در تمام 

مراحل داوری و ارزیابی ایده ها دخیل شدند.  
وی اف��زود:  370 ای��ده ای ک��ه به دس��ت ما 
رس��یده که باید ایده های برتر را شناسایی و 
این ایده ها را در مرکز رشد ایمیدرو که تا 20 
روز دیگ��ر گش��ایش خواهد یافت، مس��تقر 
 کنیم. در این مرکز این ایده ها مراحل رش��د 
و ش��تابدهی خود را ط��ی می کنند و بعد از 

تجاری سازی متصل به صنعت می شوند.  
ملاطاه��ری ب��ا بیان اینکه ب��ه محض اینکه 
ش��رکت های ب��زرگ در فرآین��د انجام این 
کار ق��رار گرفتن��د می توانن��د از این ایده ها 
به س��ادگی در فرآیند خود اس��تفاده کنند 
گفت: ما اطمینان داریم این ایده ها به دست 
نهای��ی  بهره ب��رداران  و  مصرف کنن��دگان 
خواه��د رس��ید. از ط��رف دیگر ب��ا احصای 
نیازهای فناورانه ش��رکت های بزرگ که در 
پنل ه��ای پیش رو در آین��ده برگزار خواهد 
شد شرکت های دانش بنیان در حوزه معدن 
و صنای��ع معدنی این نیازها را می ش��نوند و 
می توانند در این راستای پروپوزال های خود 
را ارائه دهند؛ امیدوار هس��تیم در روز س��وم 
همای��ش، تفاهمنامه های بین ش��رکت های 
دانش بنی��ان و ش��رکت های ب��زرگ معدنی 
و صنای��ع معدن��ی به نتیجه برس��د.   وی در 
ادام��ه افزود: اینومای��ن2 در آینده تبدیل به 
ی��ک فرآیند پیوس��ته و پویا خواهد ش��د و 
امیدواریم به طور س��الانه بتوانیم پروژه های 
تقاضامحوری ک��ه از بخش صنعت دریافت 
می کنیم آنها را به راه حل هایی تبدیل کنیم 

تا گرهی را از بخش صنعت بگشایند. 
توم�ان��� ۱۰۰۰میلی�ارد� ص�دور�

ضمانتنامه��
صن��دوق  مع��اون 
نوآوری و ش��کوفایی 
در  ریاست جمهوری 
آیی��ن آغ��از ب��ه کار 
جش��نواره  دومی��ن 
ایده های ارزش آفرین 
)اینومای��ن(، گف��ت: ضمانتنامه های بانکی 
مرب��وط به این صن��دوق از مرز  هزار میلیارد 
تومان گذش��ته که این امر نقش بس��زایی در 
حرکت رو به جلوی شرکت های دانش بنیان 
دارد.  س��یاوش ملکی ف��ر، ب��ا بی��ان اینک��ه 
ش��رکت های دانش بنی��ان ت��ا 80 درص��د 
می توانن��د برای دریافت تس��هیلات ضمانت 
دریافت کنند به منزله نخستین رویداد ارائه 
نیازه��ای فناوران��ه مع��دن و صنایع معدنی 
اس��ت، اف��زود: میزان خرید از ش��رکت های 
دانش بنی��ان هم س��قف ۵0 میلیارد تومانی 
دارد و تس��هیلات در گ��ردش هم با نرخ 11 
درصد در اختیار آنها قرار می گیرد.  ملکی فر 
یادآور شد: رویکردهای گوناگونی در ارتباط 
با ش��رکت های دانش بنیان از حوزه فضایی، 
هوایی، خودرو، فولاد، قاچاق کالا و ارز گرفته 
تا صنعت غذایی را شاهد بوده ایم و پیش بینی 
می ش��ود در اواخر بهمن سال جاری، بخش 
نفت، گاز و پتروشیمی نیز به دایره فعالیت ها 
افزوده شود. به گزارش ایرنا، وی تصریح کرد: 
صندوق نوآوری و ش��کوفایی در سود و زیان 
مش��ارکت می کن��د، در واق��ع کار و تلاش از 
س��وی آنها و منابع از س��وی صندوق فراهم 
می ش��ود.  این مقام مس��ئول ضمن تاکید بر 
حضور ش��رکت های بزرگ بخ��ش معدن و 
صنایع معدنی در این جش��نواره گفت: هدف 
صندوق نوآوری و شکوفایی توسعه بازارهای 
ف��روش برای بخش مع��دن و صنایع معدنی 

است.

مدیرعام��ل ش��رکت م��س با بی��ان اینکه 
کلیدی ترین طرح توس��عه م��ا درحال حاضر 
معدن مس درآلو است که ظرفیت تولید 1۵0 
هزار تن کنسانتره مس را خواهد داشت گفت: 
تمام تلاش خود را خواهیم کرد که این پروژه 
ت��ا پایان س��ال آینده وارد مدار تولید ش��ود.  
به گزارش مس پرس، اردش��یر سعدمحمدی 
با اعلام این خبر اف��زود: این پروژه به تنهایی 
بیش از 1۵00 میلیارد تومان به گردش مالی 
ش��رکت مس اضافه خواهد کرد.  وی تصریح 
ک��رد: علاوه بر ای��ن، برای مرحل��ه 3 تغلیظ 
سرچش��مه و مرحله 2 می��دوک برنامه ریزی 
کرده ایم تا این پروژه ها را طراحی و عملیاتی 

کنیم. 
س��عدمحمدی ادامه داد: ب��ا بهره برداری از 
کارخانه های اسید و با توجه به نرخ کم اسید 
در نظ��ر داریم با مش��ارکت بخش خصوصی 
کارخانه تولید اسید فسفریک که نرخ جهانی 
حدود ۶00 دلار اس��ت را طراحی و راه اندازی 
کنیم.  مدیرعامل شرکت مس با اعلام این که 

مذاکرات مربوط به نوسازی و خرید تجهیزات 
روز انجام شده و در حال عملیاتی شدن است، 
گفت: برای پیشبرد طرح های توسعه نیازمند 
افزایش حجم عملیات معدنکاری هستیم که 
درحال حاض��ر حدود 180 میلیون مترمکعب 
اس��ت و برای تحقق این اهداف نیاز داریم که 
به بیش از 300 میلیون تن در سال برسیم. 

س��عدمحمدی افزود: برای توس��عه شرکت 
مس برنامه داریم و مس هدفمند اس��ت و با 
همراهی همه کارکنان و سهامداران روزهای 
قش��نگی را ب��رای مس به وج��ود می آوریم و 
ش��رکت مس را به ش��رکت نخس��ت کشور 

تبدیل خواهیم کرد. 
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